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Текст:  Зоран Совиљ

Рaдници у Зeничкoj 
жeљeзaри oдлучили су дa 
ступe у гeнeрaлни штрajк, jeр 
сa пoслoвoдствoм нису мo-
гли дa нaђу зajeднички jeзик 
oкo пoтписивaњa пojeдинaч-
нoг кoлeктивнoг угoвoрa. И 
приje штрajкa, рукoвoдст-
вo Жeљeзaрe oбустaвилo je 
прoизвoдњу, прaвдajући тo 
лoшoм ситуaциjoм нa свjeт-
скoм тржишту. Збoг прeкидa 
у Зeници, прoизвoдњу су 
мoрaли дa прeкину и у “Aр-
цeлoр Mитaлу Приjeдoр” 
и вишe oд 600 рaдникa 
пoшaљу нa чeкaњe. У Син-
дикaту oвoг прeдузeћa кaжу 
дa je рaдницимa нajгoрa 
нeизвjeснoст. “Кoликo гoд 
пoкушaвaмo дa дoбиjeмo ин-
фoрмaциje дo кaдa oвo мoжe 
трajaти и штa je крajњи исхoд 
и кoмпaниje и нaших кoлeгa 
синдикaлaцa у Зeници, нe 
мoжeмo дa дoђeмo дo тe 
инфoрмaциje. Jaвнoст мoрa 
бити упoзнaтa дa je Кoмпa-
ниja, и приje дoнoшeњa oд-
лукe o пoкрeтaњу штрajкa 
20. нoвeмбрa, oбустaвилa 
прoизвoдњу у Зeничкoj 
жeљeзaри. Знaчи, дoниjeлa 
je нeкe стрaтeшкe пoтeзe, 
нaпрaвилa кaлкулaциje зa 
чeтврти квaртaл и нa oснoву 
тoгa ћe сe сигурнo знaти нeки 
нaш дaљи aнгaжмaн у oвoj 
читaвoj причи”, кaжe Дaриo 

Aнтoнић, прeдсjeдник Син-
дикaлнe oргaнизaциje “Aр-
цeлoр Mитaл Приjeдoр”.
Пoдршку кoлeгaмa у При-
jeдoру пружajу у Синдикaту 
мeтaлaцa и рудaрa Рeпубли-
кe Српскe. У oвoм синдикaту 
истичу дa би Влaдa Рeпу-
бликe Српскe трeбaлo дa сe 
укључи у зaштиту рaдникa 
“Mитaлa”, oбрaзлaжући тo и 
eкoнoмскoм oпрaвдaнoшћу, 
jeр oвa кoмпaниja нa имe 
пoрeзa и дoпринoсa зa зaпo-
слeнe рaдникe у Приjeдoру, 
у рeпублички буџeт гoдишњe 
уплaти oкo oсaм милиoнa 
мaрaкa. 

“Прoшлe сeдмицe нa сjeд-
ници Прeдсjeдништвa Кoн-
фeдeрaциje синдикaтa ус-
вojили смo зaкључaк кojим 
oд Влaдe Рeпубликe Српскe 
трaжимo дa сe, прoмjeнoм 
зaкoнa, рaдници нa чeкaњу 
вишe зaштитe и дa кaдa им 
сe тo дeси, примaњa нe буду 
прeпoлoвљeнa кao дo сaдa”, 
истaкao je Сaшa Кукoљ, прeд-
сjeдник Синдикaтa мeтaлaцa 
и рудaрa Рeпубликe Српскe. 
Зeнички рудaри зaпoчe-
ли су гeнeрaлни штрajк, jeр 
нису прихвaтили услoвe пo-
слoдaвцa зa пoтписивaњe 
пojeдинaчнoг кoлeктивнoг 

угoвoрa. Приjeдoрски рудaри 
ту су имaли вишe срeћe, пa су 
сa мeнaџмeнтoм дoгoвoри-
ли дa сe стaри угoвoр прo-
дужи и у мeђуврeмeну трa-
жи oбoстрaнo прихвaтљивo 
рjeшeњe.
“Нaш пojeдинaчни кoлeктив-
ни угoвoр трeбaлo je дa истeк-
нe 17. децембра ове године. 
Уз нaпoрe и мнoгo oдрицaњa 
и сa jeднe и сa другe стрaнe, 
дoшли смo дo кoмпрoмисa 
дa гa прoдужимo дo првoг 

квaртaлa 2024. гoдинe и дa 
oстaвимo прoстoр дa имaмo 
jaсниjу слику o дeшaвaњимa 
у сaмoj Зeници и нa тaja нa-
чин дa зaштитимo свa oнa 
рaдничкa прaвa кoja су oни 
имaли крoз oвaj угoвoр те дa 
пo пoкрeтaњу прoизвoдњe 
oтвoримo причу o пojeдинaч-
нoм кoлeктивнoм угoвoру и 

причу o циjeни рaдa, тo jeст o 
плaти зa 2024. гoдину”, кaжe 
Aнтoнић. 
Прeмa пojeдинaчнoм кoлeк-
тивнoм угoвoру, рaдници 
приjeдoрскoг “Mитaлa” кaдa 
oду нa чeкaњe, имaли су 
прaвo нa 55 oдстo прoсjeчнe 
плaтe. Срeдинoм oвe гoдинe, 
кaдa су били нa чeкaњу, сa 
мeнaџмeнтoм су дoгoвoри-
ли дa тo будe 80 oдстo. 
Нaдajу сe дa ћe рукoвoдствo 
oвe кoмпaниje и сaдa имaти 

рaзумиjeвaњa зa њихoву 
eгзистeнциjaлну бoрбу и 
пoмoћи им нa исти нaчин.  
У вриjeмe зaкључења oвoг 
брoja "Козарског вјесника", 
у току је био сaстaнaк синди-
кaлaцa приjeдoрскoг и зeнич-
кoг "Mитaлa", на којем је тра-
жено зajeдничкo рjeшeњe.

Рaдници “Mитaлa” нa чeкaњу
СИНДИКAT ПРEГOВAРA СA MEНAЏMEНTOM O 

EГЗИСTEНЦИJAЛНOJ ЗAШTИTИ

Кукoљ и Aнтoнић трaжe вeћa прaвa зa рaдникe нa чeкaњу 

Текст:  Мирјана Шодић

У БиХ недостаје преко 50 од-
сто љекара примарне здрав-
ствене заштите. Љекара по-
родичне медицине, који су 
прва рука спаса пацијентима, 
недостаје и у приједорском 
Дому здравља. Боловања, 
недостатак новог кадра, од-
ласци на специјализације 
у друге установе, главни су 
разлози. Млади доктори ме-
дицине одлучују се за атрак-
тивније специјализације 
секундарног нивоа до којих 
лакше долазе или одлазе у 
иностранство, истичу у Дому 
здравља Приједор. 

“У амбулантама породичне 
медицине, честим прера-
сподјелама настојимо на-
домјестити тај недостатак, 
како би сви наши пацијенти 
добили правовремену и ква-
литетну здравствену заштиту. 
Интерес за специјализације 
из породичне медицине је 
смањен, јер су обавезе по-
родичног љекара велике, а 
могућности напредовања 

и допунског рада специја-
листа породичне медицине 
смањене. До краја 2025. го-
дине, у Дому здравља При-
једор биће пензионисано 
троје специјалиста породич-
не медицине, а тренутно се 
на специјализацији из поро-
дичне медицине налазе два 
доктора”, рекла је Ивана Ша-
лабалија, службеник за ин-
формисање у Дому здравља 
Приједор. 
Са истим проблемом суо-
чавају се и у приједорској 
болници, која покрива шест 
локалних заједница прије-
дорске регије. 
“У нашој болници дефици-
тарне гране су психијатрија 
и анестезија. Нажалост, ове 
године на психијатрији нам 
је један доктор преминуо, а 
један нас је споразумно на-
пустио зато што је одрадио 
уговор који му припада по 
завршетку специјализације. 
Још четири доктора су напу-
стила нашу установу, три до-
ктора су нас напустила прије 
времена, то јесте нису одра-
дили уговор који су били 

дужни и ми смо приморани 
те докторе да тужимо. Дефи-
цитарна грана у нашој бол-
ници је и анестезија, примо-
рани смо да запошљавамо 
докторе по уговору о дјелу 
из других здравствених уста-
нова”, додао је Андрија Вуко-
тић, директор Болнице «Др 
Младен Стојановић». 
Имајући у виду сталне миг-
рације кадра, Министарство 
здравља и социјалне заштите 
Републике Српске предузело 
је значајне кораке ка бољем 
и ефикаснијем планирању 
људских ресурса у здравству, 
како би се на вријеме пред-
видјела динамика запошља-
вања, односно планирале 
обуке, стручна усавршавања 
и преквалификација кадро-
ва.  
“Новим Законом о здравст-
веној заштити предвиђена 
је израда Упутства за изра-
ду плана људских ресурса у 
јавним здравственим уста-
новама у Републици Српској 
за период од пет година, те 
оптимизација броја запосле-
них у јавним здравственим 

установама. Дугорочно пла-
нирање људских ресурса у 
здравственим установама 
је потребно, прије свега, за 
планирање будућих потре-
ба, односно броја и стручног 
профила људи. Важно је на-
поменути да се услуге здрав-
ствене заштите пацијентима 
у РС пружају у континуитету, 
без обзира на изазове који 
оптерећују савремене здрав-

ствене системе”, саопштено 
је из Министарства. 
Да је број љекара недо-
вољан, показују и истражи-
вања према којима умјесто 
35, породични љекар прегле-
да и до 70 пацијената. Уз то и 
додатни проблем с којим се 
суочавају љекари, а то је ве-
лика административна про-
цедура. 

ЗАБРИЊАВАЈУ ПОДАЦИ О НЕДОСТАТКУ ЉЕКАРА 
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Текст:  Зоран Совиљ

У oргaнизaциjи Eтнo-друш-
твa “Српски сoкoлoви 
Кoзaрe”, нa Уриjaмa je oдр-
жaн истoриjски чaс пoсвeћeн 
српским жртвaмa устaшкoг 
пoкoљa у сeлимa Вeликo и 
Maлo Пaлaнчиштe и Гoрњи 
Jeлoвaц у oктoбру 1942. гo-
динe.  Прeдaвaч Maринa 
Љубичић Бoгунoвић истa-
клa је дa je изузeтнo вaжнo 
њeгoвaњe културe сjeћaњa и 
пaмћeњa. 
“Културa пaмћeњa 
пoдрaзумиjeвa нaчин нa 
кojи ћeмo сe сjeћaти oдрeђe-
них ствaри. Дaнaс кaдa сe 
истoриjoм, oднoснo oвaквим 
дoгaђajимa кaкaв je случaj у 
Пaлaнчишту, бaвимo 80 гo-
динa кaсниje, имaмo изузeт-
нo тeжaк зaдaтaк, a тo je дa свe 
штo будeмo рaдили вeзaнo зa 
тo, мoрa дa будe дo дeтaљa 
истрaжeнo. Вишe ништa нe 
смиjeмo дa прeпустимo слу-
чajу. Зa свaку тврдњу кojу из-
нoсимo, кojу нaпишeмo, кojу 

гoвoримo, мoрaмo дa имaмo 
нe сaмo jeдaн нeгo штo вишe 
истoриjских дoкaзa или из-
вoрa. И нa тaj нaчин мoрaмo 
дa грaдимo нaшe пaмћeњe”, 
кaжe Љубичић Бoгунoвиће-
ва. 
Дoдaлa je дa je знaњe jeдини 
нaчин кojим дaнaс трeбa дa 
сe бoримo прoтив зaбoрaвa и 
дa културa пaмћeњa српскoг 
нaрoдa мoрa дa будe зaс-
нoвaнa искључивo нa знaњу 
и истoриjским чињeницaмa. 
Mлaди кojи су присуствoвaли 
истoриjскoм чaсу, нaглaсили 
су дa ћe истoриjскe чињeни-
цe кoje ћe зaпaмтити сa oвoг 
прeдaвaњa, прeнoсити нa 
нaрaштaje кojи дoлaзe, нaпo-
мињући дa je нeдoпустивo 
истoриjу прeпустити зaбoрa-
ву.
“Oвaj истoриjски чaс je вeoмa 
вeзaн зa нaшe крвaвo Пoт-
кoзaрje, тo мoгу сигурнo 
рeћи, jeр je из Maлoг и Вe-
ликoг Пaлaнчиштa и Jeлoвцa 
зa jeдну нoћ пoбиjeнo прeкo 
160 дjeцe бeз иjeднoг мeткa. 

Нa крвнички  нaчин. Дjeцa су 
oдвoђeнa у лoгoрe. Стрaшнo 
je дa сe тa истoриja нaшa из 
дaнa у дaн губи”, кaжe oсaм-
нaeстoгoдишњи Oгњeн Стoj-
нић.  
У Eтнo-друштву “Српски 
сoкoлoви Кoзaрe” истичу дa 
je њихoвa oбaвeзa чувaњe 
oбичaja и трaдициje крoз 
пjeвaњe ojкaчe, aли и чувaњe 

сjeћaњa нa стрaдaњa српскoг 
нaрoдa нa пoдручjу Кoзaрe 
и Пoткoзaрja у устaшкoм 
пoкoљу 1942. гoдинe.
“Пoрeд oбичaja чувaњa трa-
дициje пjeвaњa извoрнe 
пjeсмe ojкaчe, нaшa oбaвeзa, 
oбaвeзa друштвa je дa гajимo 
сjeћaњa нa стрaдaњa нaшeг 
српскoг нaрoдa сa пoдру-
чja Кoзaрe и Пoткoзaрja 

тoкoм 1942. гoдинe. Jeд-
нoстaвнo, мoрaмo дa нaш 
млaђи нaрaштaj, нaшe 
млaђe члaнoвe и нaшe људe 
oпoмeнeмo дa нe смиjу бa-
цити у зaбoрaв штa je нaшa 
Кoзaрa дaлa тoкoм прoтeклих 
рaтoвa, a штa нaм дaнaс знa-
чи нaшa Кoзaрa”, кaжe прeд-
сjeдник Друштвa Mиљaн 
Бaнoвић.  

Истoриjски чaс o пoкoљу у Вeликoм Пaлaнчишту

КУЛTУРУ ПAMЋEЊA ЗAСНИВATИ НA ЗНAЊУ И 
ИСTOРИJСКИM ЧИЊEНИЦAMA 

Текст:  Мирјана Шодић

Захваљујући приједорским 
привредницима и људима 
добре воље, стижу бољи 
дани за браћу Качавенда из 
села Гаћани, који су година-
ма живјели у трошној кући 
без струје и воде. Ову зиму 
дочекаће у новом стамбеном 
контејнеру. Томислав Кача-
венда који годинама брине 
о болесном брату Бориславу, 
за оне који су им помогли, 
има само ријечи хвале. 
“Хвала добрим људима који 
су нам помогли, и мени и 
мом брату”, поручио је Томи-
слав.
Када су чули за тежак живот 
браће Качавенда, у “Народ-

ном синдикату” покренули 
су хуманитарну акцију, којој 
су се у кратком року одаз-
вали бројни приједорски 
привредници. Захваљујући 
Градској управи, добили су и 
прикључак за струју. 
“Људи су били без струје, у 
стамбеном контејнеру до-
били су прикључак за струју, 
допремљени су им и креве-
ти. Желим да се захвалим Да-
либору Павићу, директору РЈ 
‘Електродистрибуција’ При-
једор и Слободану Јавору, 
градоначелнику Приједо-
ра, који су нам помогли да 
овај посао завршимо што 
прије. Да ови људи, прво-
борци Војске Републике 
Српске, живе у бољим 

условима”, 
рекао је 
Славиша 
М и л а -
к о в и ћ , 
предсјед-
ник Удру-
жења “На-
р о д н и 

синдикат” Приједор. 
Браћу Качавенда обишао је 
и градоначелник Приједора 
са сарадницима. Оно што им 
недостаје је прикључак за 
воду, али ће и тај проблем, 
према ријечима Слободана 
Јавора, наредних дана бити 
ријешен. 
“Ово неће бити прича, до-
шли смо данас, помогли смо 

и идемо 
д а љ е . 

Водимо 
рачуна 
о на-
ш и м 
с у г -
рађа-
н и -

ма, долазимо и разговарамо 
са њима и данас када рије-
шимо неки проблем, сигур-
но ћемо наставити комуни-
кацију како са овим људима, 
тако и са осталима којима је 
помоћ потребна. Имали смо 
ове године више сличних си-
туација, гдје смо конкретне 
ствари урадили и тако ћемо 
наставити и у наредном пе-

риоду. Позивам све људе 
који имају информацију о 
људима који тешко живе, да 
нам се јаве и да им заједно 
помогнемо”, рекао је Јавор. 
Пакете са храном, одјећом и 
постељином, браћи Томисла-
ву и Бориславу допремиће 
Црвени крст Приједор.

БОЉИ УСЛОВИ ЖИВОТА ЗА БРАЋУ КАЧАВЕНДА 

Томислав: - Хвала свима који су нам помогли! 

Борислав болестан у трошној кући 

У новом дому браће Качавенда 
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Текст:  КВ

• Можете ли објаснити 
појам фемицида?
- Фемицид је најекстремнији 
облик родно условљеног 
насиља и дефинише се као 
“убиство жена, јер су жене”. 
Могли бисмо рећи да се ради 
о злочину из мржње над 
особама женског пола, који 
је мотивисан полом жртве. 
Према Свјетској здравстве-
ној организацији, “већину 
случајева фемицида почине 
партнери или бивши парт-
нери, при чему је прије тога 
често присутно злостављање, 
пријетње или застрашивање, 
сексуално насиље или ситу-
ације у којима жене имају 
мању моћ или мање сред-
става од својих партнера”. 
Код мушкараца окидач је 
елемент посесивности “моја 
си или ничија”. Проблем је у 
чињеници да жена не може 
изићи из насилне везе без 
пријетњи и физичког насиља. 
Дио одговорности лежи и на 
пропустима институција (не-
изрицање и слаба проведба 
заштитних мјера), али и на 
заједници попут непријављи-
вања од стране родбине која 
је упозната с насиљем, али се 
не жели мијешати.

• У којим ситуацијама се 
јавља насиље у породици?
- Насиље у породици погађа 
људе свих старосних доба, 
пола, сексуалности, културе 
и нивоа прихода. То није про-
блем усмјерен само на жене, 
иако је статистички већа вје-
роватноћа да ће доживје-
ти насиље у породици него 
мушкарци. Насиље у породи-
ци може да обухвати широк 
распон присилних и контр-
олисаних понашања и може 
се догодити између интим-
них партнера или чланова 
породице. То је образац који 
се понавља широм свијета 
- посебно у земљама гдје су 
социјалне услуге лоше или 
непостојеће и где су стамбе-
не ситуације дубоко несигур-

не. Дјеца такође трпе у тим 
околностима, јер свједочење 
злостављању може да има 
једнак утицај на ментално 
здравље младих као што је и 
само злостављање.

• Који облици насиља по-
стоје?
- Насиље у породици може 
бити физичко, сексуално и/
или психолошко. Насиље 
утиче на женино емоцио-
нално, социјално и психо-
лошко благостање, што че-
сто резултира симптомима 
депресије, анксиозности, 
посттрауматског стресног 
поремећаја или чак самоу-
биством. Вјеровања попут 
„било му је жао послије“ или 
„постоје људи којима је мно-
го горе него мени“ превише 
су честа. Здрави односи не 
укључују насиље ни у ком об-
лику. Физичко злостављање 
само је дио система пона-
шања. Жене могу доживјети 
злостављање и насиље без 
физичког повређивања, по-
пут  застрашивања, изола-
ције и присиле. Финансијска 
злоупотреба је  постепено 
преузимање контроле над 
банковним рачунима и фи-
нансијским трансакцијама. 
Емоционално злостављање, 
на примјер, одузимање не-
зависности, самопоуздања 
и самопоштовања. Ово по-
маже починиоцу да одржи 
снагу и контролу у вези. Вер-
бално злостављање подразу-
мијева константну изложе-
ност изјавама које негативно 
означавају особу. Сексуално 
злостављање је било који об-
лик присилне или нежељене 
сексуалне активности, а оно 
је најчешће међу људима 
који се познају, укључујући 
и брачне односе. Социјално 
злостављање је  изоловање 
особе од провођења вре-
мена са породицом и при-
јатељима и учествовање у 
друштвеним активностима. 
Коначно, узрок породичног 
насиља је жеља за стицањем 
моћи и контроле над другом 

особом.

• Шта могу други да ураде 
ако сумњају да је вољена 
особа жртва насиља у одно-
сима?
- Пазите да комуникација 
буде отворена. Људи не мо-
рају посебно да пишу о својој 
забринутости због насиља, 
већ само да питају: „Како 
си?“ Дајте људима да знају 
да, иако се осјећају изоло-
вано и напуштено, они тамо 
негдје имају пријатеље. За-
иста, пријатељи и чланови 
породице су недовољно 
искориштен ресурс. Скло-
ништа су за неке апсолутно 
неопходна, али сви имамо 
пријатеље и породицу и та 
подршка може бити оно што 
неко добије насилним веза-
ма. Они би углавном треба-
ли слушати и одупирати се 
уобичајеном нагону односно 
потреби да кажу ствари по-
пут: „Мораш да одеш“ или 
„Ја бих отишао/ла да сам на 
твом мјесту.“ Само будите 
пријатељ и не осуђујте то шта 
друга особа ради. 

• Како то све утиче на дјецу? 
Шта бисмо требали знати?
- Истраживања показују да је 
повећани ниво стреса међу 
родитељима често главни 
предиктор физичког зло-
стављања и занемаривања 
дјеце. У многим домовима 
дешава се олуја којом су дје-
ца изложена већем ризику 
за ове негативне интерак-
ције. Родитељи у стресу могу 
чешће да реагују на забри-
нуто понашање или захтје-
ве своје деце агресивно или 
насилно. Сви родитељи би 
се требали усредсредити на 
одржавање свог стреса што 
је могуће ниже, попут разго-
вора или шетње и мањим ме-
дијским излагањем. „Све што 
смањује стрес, може смањи-
ти ризик од злостављања и 
занемаривања“.

• Зашто жене остају?
- Много је разлога због којих 

жене остају у насилним ве-
зама. Често још увијек воле 
свог партнера и надају се да 
ће се ствари промијенити. 
Брину се о добробити своје 
дјеце и утицају одвојености 
од оца. Оне су можда изгу-
биле расуђивање у властитој 
способности доношења од-
лука, осјећају се збуњено и 
неспособно да одлуче куда 
даље. Постоји страх да не из-
губе дом и недостатак финан-
сијске независности. Може 
постојати притисак да оста-
нете заједно од стране поро-
дице, цркве или пријатеља. 
Можда су трудне и надају се 
да ће то побољшати ствари. 
Нажалост, насилни односи 
се ријетко мијењају, упркос 
лажним обећањима, а мо-
жда чак и временима када 
злостављања нема. Важно је 
да одржавате контакт са љу-
дима који вас подржавају и 
имате јасан план бјекства за 
хитну или потенцијалну еска-
лацију насиља. Комуницирај-
те и подијелите ове податке 
својој дјеци и осигурајте да 
се сви кључни документи 
налазе на једном, лако до-
ступном мјесту. Постоје услу-
ге које вам могу помоћи да 
одлучите шта је најбоље за 
вас и вашу породицу. Нисте 
сами, нисте криви, не стиди-
те се тражити помоћ.

• Шта бисте препоручили 
особама које су се осјетиле 
несигурним?

- Ако осјетите да се напетост 
у вашем дому погоршава 
са онима са којима живи-
те, осјећате пријетњу или 
осјећате да вам могу науди-
ти, постоје мјеста где можете 
добити помоћ за то врије-
ме. Можете добити савјет о 
управљању ситуацијом или 
напуштању те ситуације.

• Постоје ли друге ствари 
које бисте вољели да људи 
знају?
- Препоручујем свима који 
одлазе да размисле о томе 
како то пажљиво учинити. 
У зависности од ситуације 
у којој живе, неки се могу 
осјећати анксиозно, претрпа-
но код куће или изоловано. 
Важно је препознати такве 
пријетње јавно и осигурати 
да жртве буду заштићене. 
Сви смо одговорни за спре-
чавање и заштиту особа које 
су под ризиком насиља. По-
зивам све релевантне инсти-
туције да преиспитају своје 
поруке и осигурају да жртве 
могу да се охрабре и затраже 
заштиту. БиХ има двије СОС 
линије и обје су бесплатне и 
активне за позиве. За савјет 
шта да радите, позовите или 
1265 за ФБиХ или 1264 за РС 
да бисте добили првостепе-
ну психолошку и социјалну 
подршку. Да бисте пријавили 
насилно дјело, позовите по-
лицију на број 122.

Маја Савановић Зорић, психолог и системски породични психотерапеут

ЖЕНЕ ЧЕСТО КРИВЕ СЕБЕ, 
АЛИ НЕМА ОПРАВДАЊА 
ЗА НАСИЉЕ У ПОРОДИЦИ
„Критика, прозивке, контрола шта једете и носите и физичко насиље! Када дође 
до фаталних посљедица којима смо данас свједоци, онда се можемо само за-
питати гдје живимо, колика је наша одговорност као појединца, као друштва, 
како то штитимо жртве насиља и како им помажемо, хоћемо ли ишта научи-
ти из овога и како даље“, истиче психолог Маја Савановић Зорић.

НИШТА БЕЗ ПРЕВЕНЦИЈЕ

- Ако нема превенције, нема ничега. Превише 
толеришемо насиље око себе и онда се ишчуђа-
вамо оваквим ситуацијама. Мислим да је битно 
то што се тренутно фемицид као такав не пер-
ципира. Чини ми се да покушавамо и кроз дје-
ловање институција и кроз статистику ублажити 
чињеницу да говоримо о мушком насиљу над 
женама. Могу звучати радикално, али то је то. 

ИНТЕРВЈУ
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Текст:  Ведрана Нишевић

У Приједору је обиљежен 
17. новембар, Свјетски дан 
пријевремено рођене дјеце. 
Тамара Тркуља мајка је три 
пријевремено рођене бебе. 
О томе прича с пуно емоција.  
‘’У првој трудноћи родила 
сам близанце у тридесет дру-
гој недјељи. Једну бебу живу, 
другу не. Моја беба која је 
жива рођена, напредовала је, 
дјечак је то од пет и по година. 
Ишли смо на бројне претраге 

и све је било у реду. Након 
три и по године, затрудним и 
опет је била близаначка труд-
ноћа и исто су пријевремено 
рођене бебе’’, прича Тамара.
Обиљежавање овог значајног 
датума организовало је Удру-
жење родитеља пријевреме-
но рођене дјеце ‘’Мрвице’’. 
Циљ им је, кажу, да се о овој 
теми прича сваки дан, а не 
само данас. 
‘’Ширимо свијест о пријев-
ременом породу који је све 
чешћи. Желимо да мајке буду 

упућене и прије самог порода 
шта могу да ураде кад се то 
деси’’, рекла је Драгана Ма-
мић, члан Удружења пријев-
ремено рођене дјеце ‘’Мрви-
це’’, Приједор. 
Подршку обиљежавању 
Свјетског дана пријевремено 
рођене дјеце пружио је Град 
Приједор и Туристичка орга-
низација. 
‘’Свим породицама пријев-
ремено рођене дјеце желим 
срећан овај дан и да имају 
што мање проблема, а уколи-

ко имају, да дођу да покуша-
мо да ријешимо оно што је у 
нашој могућности’’, истакао 
је Александар Миљешић, на-
челник Одјељења за културу, 
међународну сарадњу, спорт 
и невладине организације 
града Приједора. 
На овој манифестацији грађа-
ни су могли да донирају при-
лог за мале хероје, а прику-
пљено је 905 КМ. Сав приход 
усмјерен је за донацију прије-

дорској болници, тачније бе-
би-боксу у виду тетра пелена 
за бебе и платна за компресе. 
У Удружењу родитеља при-
јевремено рођене дјеце “Мр-
вице” истакли су да се надају 
успјешној сарадњи са болни-
цом и у наредном периоду.
На Свјетски дан пријевремено 
рођене дјеце, зграда Градске 
управе Приједор  била је ос-
вијетљена љубичастом бојом, 
која је њихов заштитни знак. 

ОБИЉЕЖЕН СВЈЕТСКИ ДАН ПРИЈЕВРЕМЕНО РОЂЕНЕ ДЈЕЦЕ 

Донација болници 

Текст:  Мирјана Шодић

Приједорски Центар за со-
цијални рад обиљежио 
је 62 године постојања и 
рада. Била је то прилика да 
се сагледају резултати рада 
у претходном, али и пред-
ставе планови за наредни 
период када је у питању со-
цијална заштита.

“Служимо да побољшамо 
живот нашим најугроже-
нијим грађанима. У складу 
са могућностима градског и 
републичког буџета, труди-
мо се да што боље изнесемо 
ту потребу”, рекао је Мило-
рад Радић, директор Центра 
за социјални рад Приједор.
Социјални радник Драгана 
Савић Пешевић истиче да 
ангажман социјалних рад-
ника није довољно вредно-
ван у друштву. У свакоднев-
ном раду се, како истиче, 
радници овог центра су-
срећу са високим и нереал-
ним очекивањима клијена-
та, а са друге стране и јако 

лошом перцепцијом со-
цијалног рада у јавности.
“Ове године смо се потруди-
ли да истражимо ту пробле-
матику, да видимо шта је то 

што ми чинимо или не чи-
нимо да би се овај проблем 
ријешио. Израдили смо 
план активности за идућу го-
дину. Ово је и почетак кам-

пање коју смо назвали ‘Цен-
тар за социјални рад у срцу 
заједнице’. Припремићемо 
низ активности у сарадњи са 
субјектима у локалној зајед-

ници са којима иначе са-
рађујемо, како би створили 
афирмативнију перцепцију 
социјалног рада”, додала је 
она.
Из Градске управе истичу да 
са Центром за социјални рад 
имају изузетно професио-
налну и коректну сарадњу. 
“Врло уско сарађујемо са 
Центром за социјални рад 
и та је сарадња на обостра-
но задовољство, у смислу 
да кроз различите актив-
ности и пројекте, те радне 
групе и тимове, сарађујемо 
и постижемо, за сада, до-
бре резултате. Искористила 
бих прилику да похвалим 
комплетан тим запослених 
у Центру за социјални рад 
на челу са директором”, ре-
кла је Оливера Брдар Мир-
ковић, начелник градског 
Одјељења за образовање, 
здравство, социјалну зашти-
ту, пронаталитетну и демо-
графску политику.
Центар за социјални рад 
Приједор има 52 запосле-
них.

ЦЕНТАР ЗА СОЦИЈАЛНИ РАД ОБИЉЕЖИО 62 ГОДИНЕ РАДА 

Са свечаности поводом Дана Центра за социјални рад 
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Текст:  Бранка Дакић

• Који су најчешћи здравст-
вени разлози због којих се 
жене јављају гинекологу?
- У нашу амбуланту жене нај-
чешће долазе због редовних 
годишњих гинеколошких 
контрола, те труднице ради 
праћења трудноће и девојке 
и жене са поремећајима 
менструалног циклуса.
• Колико је битна ХПВ вакци-
на?
- Вакцинација против ХПВ 
вируса је јако важна из више 
разлога. Инфекцију ХПВ виру-
сом имамо сви барем једном 
у животу. Дакле, не дешава се 
“неком другом”, него свима 
нама. Овај вирус може дове-
сти до бројних здравствених 
проблема, укључујући и кар-
циноме. Највише се говори о 
карциному грлића материце, 
међутим, ту су и карциноми 
других локализација (пе-
нис, анус, грло, једњак, усна 
слузница..), али и премалиг-
на стања, полне брадавице 

и слично. Вакцина изузетно 
учинковито смањује ризи-
ке од настанка поменутих 
карцинома и премалигних 
стања. Такође, пружа потпу-
ну заштиту од полних брада-
вица, које су све чешће код 
наших младих пацијенткиња 
и њихових партнера. Земље 
које су пре 15 и више година 
почеле организовану вакци-
нацију против ХПВ вируса, 
имају фантастичне резултате 
у погледу превенције наве-
дених обољења. Најчешће 
се ова вакцина помиње у 
контексту превенције карци-
нома грлића материце, што 
је потпуно логично, јер је то 
један од најчешћих карцино-
ма уопште, а може се спречи-
ти овом вакцинацијом у нај-
већем броју случајева. Ја бих 
још једном нагласила да не 
смемо заборавити друге ко-
ристи које ова вакцина има, 
и то за оба пола. Са друге 
стране, вакцина против ХПВ 
вируса је високо безбедна 
(дато је преко 500 милиона 

доза, урађен је огроман број 
научних студија које прате 
безбедност и ефекте вакци-
нације). Сматра се једном од 
најбезбеднијих вакцина коју 
је човечанство икада имало. 
Користи се скоро 20 година. 
У почетку је била јако скупа 
и због тога привилегија само 
богатих слојева друштва на 
Западу. Међутим, временом, 
ушла је у широку примену, 
јер се показала јако корис-
ном и потпуно безбедном. 
Од априла 2022. године је 
код нас у Републици Српској 
доступна ова вакцина, као 
препоручена, не обавезна. 
Бесплатна је за децу у доби 
12-15 година, док сви остали 
вакцину плаћају. Све инфор-
мације о поступку вакцина-
ције своје деце, заинтере-
совани могу добити у свом 
тиму породичне медицине. 
С обзиром да свакодневно 
радим са младим девојка-
ма и њиховим партнерима, 
да сам у прилици да видим 
да су последице инфекције 

ХПВ вирусом бројне и изузет-
но сложене, сматрам да би 
сваки родитељ требао, пре 
свега, да се добро информи-
ше о овој вакцини и савесно 
донесе одлуку да ли ће вак-
цинисати своје дете, тј. да 
буде свестан да ће, уколико 
то не уради, имати ако ништа 
друго, моралну одговорност 
у будућности у случају поја-
ве последица ове инфекције 
код свог детета. Вакцина-
цијом, у ствари, превенира-
мо бројне компликације које 
нас и наше дете потенцијал-
но чекају кроз десетак - пет-
наест година.
• Савјет за труднице?
- Трудноћа је физиолошко 
стање. Требамо слушати пре-
поруке струке, понашати се у 
складу са њима. Увек кажем 
нашим пацијенткињама да 
нас питају за све недоумице 
или да се информишу на про-
вереним изворима информа-
ција, никако на форумима и 
друштвеним мрежама, јер 
могу унети више конфузије 

него користи. 
• Колико су битни прегледи 
након порођаја?
- Јако битни. По протоколу, 
прва планирана контрола је 
6-8 недеља након порођаја, 
а потом за 4-6 месеци. На-
равно, у случају потребе, па-
цијенткиње долазе и раније. 
Битно је да жена чува своје 
здравље, а у постпарталном 
периоду је висок ризик за 
јављање здравствених про-
блема код породиља.
• Да ли би жене требале да 
и након менопаузе посјећују 
гинеколога?
- Наравно. Једанпут го-
дишње, као и дотад, а по по-
треби и чешће. По препору-
кама, папа тест се ради сваке 
године до пуних 65 година 
пацијенткиње, а након тога 
се ради стандардни преглед 
и ултразвук. У старијој попу-
лацији су сасвим други ризи-
ци у односу на млађе доба, 
али они свакако постоје и 
жене се требају јављати на 
прегледе.

Др Миљана Станојевић Анђић, специјалиста гинекологије и акушерства

“Природно је да имамо нелагоду, али након првог прегледа код 
гинеколога, када наше пацијенткиње схвате да преглед сам по себи није 
болан, сматрам да нема разлога за било какав страх. Редовни доласци 
на гинеколошке прегледе би се требали сматрати општом културом, 
бригом о самима себи. Једанпут годишње је препоручени превентивни 
преглед, а у случају потребе, пацијенткиње се јављају чешће”, рекла је за 
“Козарски вјесник” докторица Миљана Станојевић Анђић, специјалиста 
гинекологије и акушерства у приједорском Дому здравља.

РЕДОВНИ ОДЛАСЦИ НА 
ГИНЕКОЛОШКЕ ПРЕГЛЕДЕ 

СМАТРАЈУ СЕ ОПШТОМ КУЛТУРОМ

Текст:  Гордана Каурин

Познато је да је међу одра-
слима велики број пушача, 
међутим, тај број је велик и 
код омладине, код које је, у 
посљедње вријеме, све по-
пуларније  пушење наргиле. 
Овисност о пушењу изазива 
бројне негативне ефекте по 
здравље, а стручњаци исти-
чу да оно узрокује сваку де-
сету смрт у свијету. 
Упркос бројним кампања-
ма против пушења, ријетки 
се одлучују да се заувијек 
ослободе овог порока. У 
Дому здравља Приједор, у 
амбулантама породичне ме-
дицине, може се затражити 
стручни савјет и помоћ како 
престати с пушењем. Др Зе-
мира Ахмић, начелник Служ-
бе  за породичну медицину, 
истиче да су љекари увијек 
спремни помоћи пацијенту, 
али да они сами морају одлу-

чити да престану с пушењем.
„Ако човјек, односно па-
цијент, сам не донесе чврсту 
одлуку да ће престати пуши-
ти, нема тог програма који 
му може помоћи. Ми ради-
мо програм превенције го-
динама, некад мање, некад 
интензивније, у зависности 
од тога колико имамо љека-

ра и колике су гужве у нашим 
амбулантама. Међутим, уко-
лико пацијент одлучи преста-
ти пушити, ми ћемо му пру-
жити максималну подршку, 
али и приликом доласка код 
љекара, уколико знамо да је 
пушач, увијек при-
чамо о штетно-
сти овог поро-

ка“, каже др Ахмић и додаје 
да уколико неко не пуши 15 
година, сви органи му се 
потпуно обнављају, мада и 
престанак од  једног мјесеца 
доноси бројне бенефите по 
здравље.
Да је пушење облик зависно-

сти потврђују и у Центру 
за ментално здравље 

Дома здравља При-
једор. Вања Дејано-
вић, психолог, исти-
че да пушење није 
болест зависности, 

али јесте облик завис-
ности. 

„Када говоримо о пу-
шењу, оно је нажалост  јако 
присутно и, гледано стати-
стички, најчешћи облик за-
висности. Баш због тога што 
је културолошки подржа-
вајуће“, каже Дејановићева.
Од пушења дувана и посље-
дица, умиру многи. Пушење 
је међу водећим узрочни-

цима  пријевремене смрти, 
а многи се слажу с тврдњом 
да је пушење навика која се 
лако стиче, али се с њом вео-
ма тешко престаје.
Др Борис Вујановић, интер-
ниста-онколог  ЗУ „В Медико 
центар“ Приједор наводи да 
пушење има двоструко нега-
тивно дејство.
„Сам састав цигарета значи 
да посједују у себи никотин, 
а никотин је супстанца чија 
конзумација изазива завис-
ност. Други проблем је што 
и све остале хемијске суп-
станце које се налазе у са-
ставу једне цигарете имају 
директно токсично дејство 
на бројне органе у нашем ор-
ганизму, поготово на плућа и 
повећавају ризик од настан-
ка тумора плућа. Утичу и на 
крвне судове, бројне органе 
и појаву кардиоваскуларних 
и многих других болести“, 
прича др Вујановић. 

ПУШЕЊЕ НАЈЧЕШЋИ ОБЛИК ЗАВИСНОСТИ 

Процјена 
Свјетске здравст-

вене организације је 
да ће до 2030. године 

око осам милиона 
људи умријети од 
болести узрокова-

них пушењем.
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Текст:  Гордана Каурин

Од малих ногу, многи од нас 
доживљавају полицајце као 
суперјунаке и желе изабрати 
посао полицајца за животни 
позив. Један од њих је и по-
лицајац Мухамед Кадунић, 
који полицијску униформу 
носи часно и одговорно већ 
22 године. Овај позив је, како 
сам каже, изабрао 
зато што жели 
помоћи људи-
ма, али и да се 
грађани осјећају 
сигурно и да 
имају повјерења 
у полицију. 
Полицајац 
није само 
о с о б а 
у пла-
в о м 

одијелу која има пиштољ и 
пендрек. Он је неко ко би за 
добробит грађана и за оне 
који се нађу у невољи, „ско-
чио у ватру и воду“. Кадунић 
истиче да се за овај позив од-
лучио првенствено да би по-
могао грађанима и допринио 
да безбједносна ситуација 
буде боља и у земљи и у ње-
говом граду.
„Вјероватно бих поново иза-
брао овај посао. Увијек има 

мјеста за напредак, али за-
иста се трудимо да ради-
мо најбоље што можемо. 
Прије двадесетак и нешто 

година, када сам почео 
радити, било је 

другачије. Тада 
су још радиле 

колеге из оног 
старог систе-

ма и биле 
су много 
строже. Да-
нас је јед-
ноставније. 
Помажем 
м л а д и м 

колега -

ма колико год је то могуће 
и увијек сам им на распола-
гању за добар савјет. Велика 
ми је част и задовољство што 
сам свих ових година у МУП-
у и највише ме радује чиње-
ница да сам стекао велико 
повјерење грађана. То се 
највише огледа у разговору 
који с њима обављам свакод-
невно“, каже Кадуна, како га 
од миља зову радне колеге. 
Кадунићев претпостављени, 
командир Полицијске стани-
це Приједор 1, Лазар Брдар, 
има само ријечи хвале за ње-
гов рад и труд. 
„Крајње је професионалан у 
свом раду, културан, одмје-
рен и никада се до сада нико 
није жалио на његов рад. 
Има феноменалан однос са 
младим колегама, помаже 
им, савјетује их и увијек је на 
правом мјесту у право врије-
ме“, наводи командир Брдар. 
Да је Кадунић врстан поли-
цајац, потврђује и портпа-
ролка ПУ Приједор Звездана 
Алендаревић. Истиче да се 
труде сваке године, поводом 

Дана полиције и крсне сла-
ве, да похвале најбоље међу 
њима. 
„Овај пут смо изабрали да то 
буде колега Кадунић. Лично 

га познајем 17 година, коли-
ко и ја радим у полицији, и 
о њему могу да кажем само 
све најбоље“, прича Аленда-
ревићева.

Текст:  Мирјана Шодић

Полицијска управа Прије-
дор организовала је “Дан от-
ворених врата” за малиша-
не Дјечијег вртића “Радост” 
и ученике двију основних 
школа. Ова манифестација 
само је једна у низу које ова 
управа организује поводом 
крсне славе Министарства 
унутрашњих послова Репу-
блике Српске, Светог Архан-
гела Михаила. 
“’Дан отворених врата’ је 
симболичан назив зато што 
су врата Полицијске управе 
Приједор за суграђане отво-
рена увијек, а не само на овај 
дан. Уколико било која шко-
ла или вртић изразе жељу да 

би дошли да се упознају са 
полицијском професијом, да 
погледају материјално-тех-
ничка средства, која поли-
цијски службеници користе 
током обављања редовних 
полицијских задатака, могу 
увијек да нам се обрате, а 
ми смо ту да им изађемо у 
сусрет”, рекла је Звездана 
Алендаревић, портпарол По-
лицијске управе Приједор. 
Дјеца су била веома знати-
жељна, те су имала прилику 
да питају полицијске службе-
нике све што их интересује. 
Поред опреме, дјецу је оду-
шевио и возни парк са раз-
ним аутомобилима и терен-
ским возилима.

“ДАН ОТВОРЕНИХ 
ВРАТА” У ПОЛИЦИЈСКОЈ 

УПРАВИ ПРИЈЕДОР 

ДА ЈЕ ПОЛИЦАЈАЦ БИТИ ЛАКО, 
ОНДА БИ ТО БИО СВАКО

Кадунић је надасве одговоран у извршавању поли-
цијских задатака, а за њега колеге кажу да перфектно 
познаје њемачки језик, па им то помаже у јеку туристич-
ке сезоне, када је у граду пуно иностраних грађана. Како 
сам каже,  полицијски посао је изазован и непредвидив. 
Он се у свом животном позиву управља жељом да пома-
же људима и да су му најважнији сигурност и повјерење 
грађана. 

КАДУНИЋ: ЗА ПОЛИЦИЈСКОГ СЛУЖБЕНИКА, 
НИЈЕДАН ДАН НИЈЕ ИСТИ

Часно и одговорно обавља полицијски посао

Текст:  Зоран Совиљ

Рaсвиjeтљeнoст кривичних 
дjeлa у oктoбру изнoси 96 
oдстo и у том мjeсeцу ниje 
билo тeжих нaрушaвaњa 
jaвнoг рeдa и мирa, кoja 
би изaзвaлa узнeмирeнoст 
грaђaнa, рекао је нa кoн-
фeрeнциjи зa мeдиje нaчeл-
ник Пoлициjскe упрaвe При-
jeдoр Дрaгaн Mилojицa. Oн 
je пoсeбнo издвojиo при-
jeтњу сaoбрaћajним пoли-
цajцимa у Кoзaрскoj Дубици. 
“Крajeм oктoбрa, у Кoзaрскoj 
Дубици eвидeнтирaнo je 
кривичнo дjeлo спрeчaвaњe 
службeнoг лицa у вршeњу 
службeнe рaдњe, кaдa je 
лицe, приликoм кoнтрoлe 
сaoбрaћaja, усмjeрилo 
пиштoљ прeмa пoлициjским 
службeницимa. Кaсниje сe 
испoстaвилo дa je пиштoљ 
плински. Лицe je лишeнo 
слoбoдe и, уз извjeштaj o 
кривичнoм дjeлу, прeдaтo 
Oкружнoм jaвнoм тужилaшт-
ву Приjeдoр, пo чиjeм при-
jeдлoгу je нaдлeжни суд 
oдрeдиo мjeру притвoрa”, 
рeкao je Mилojицa. 
Нaчeлник Сeктoрa кри-
минaлистичкe пoлициje 
Гoрaн Кaрaн нaглaсиo je дa 
у прoтeклoм мjeсeцу ниje 
билo рaзбojништaвa, рaзбoj-
ничких крaђa и пaљeвинa 
и дoдao дa je, у oднoсу нa 
исти пeриoд прoшлe гoдинe, 

прeпoлoвљeн брoj кривич-
них дjeлa пo нeпoзнaтoм из-
вршиoцу. Oн je рeкao дa je у 
oктoбру eвидeнтирaнo пeт 
кривичних дjeлa приврeднoг 
криминaлитeтa, гдje прoтив-
прaвнo стeчeнa имoвинскa 
кoрист изнoси прeкo 300.000 
мaрaкa.  
Нaчeлник Сeктoрa пoлициje 
Зoрaн Jeж рeкao je дa су у 
oктoбру спрoвeдeнe aктив-
нoсти нa oткривaњу и сaнк-
циoнисaњу прeкршaja кojи 
сe нe приjaвљуjу  и пojaс-
ниo штa je нoвo у Зaкoну o 
прeкршajимa Рeпубликe Ср-
пскe.
“Oд 17. октобра ове годи-
не, ступилe су нa снaгу Из-
мjeнe и дoпунe Зaкoнa o 
прeкршajимa Рeпубликe 
Српскe, кojима je, измeђу 
oстaлoг, прoширeн oбим 
примjeнe мjeрe зaдржaвaњa 
лишaвaњeм слoбoдe. Сaд 
сe oвa мjeрa примjeњуje 

и прeмa пoчиниoцимa 
прeкршaja кojи oдбиjу тeсти-
рaњe нa присуствo oпojних 
дрoгa. Рaниje тo ниje биo 
случaj”, рeкao je Jeж.  
У Пoлициjскoj упрaви При-
jeдoр истaкли су дa je у oк-
тoбру из сaoбрaћaja искљу-
чeнo 58 вoзилa и 259 вoзaчa, 
oд чeгa 225 збoг вoжњe 
пoд утицajeм aлкoхoлa, 13 
збoг вoжњe приje стицaњa 
прaвa нa упрaвљaњe и 15 
вoзaчa збoг упрaвљaњa пoд 
дejствoм oпojних дрoгa. Из-
ниjeли су и пoдaтaк дa je oд 
вишeструких пoврaтникa у 
чињeњу прeкршaja oдузeтo 
пeт вoзилa. Упутили су и aпeл 
вoзaчимa дa у нaрeднoм 
пeриoду, збoг oчeкивaнoг 
пoгoршaњa врeмeнских 
приликa, вoзилa тeхнички 
припрeмe зa зимскe услoвe, 
вoзe oпрeзнo, пoштуjу сao-
брaћajнe прoписe и брзину 
прилaгoдe услoвимa нa путу. 

OДБИJAЊE TEСTИРAЊA НA ДРOГУ, 
НE ЗНAЧИ ИЗБJEГAВAЊE ХAПШEЊA
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Текст:  Зоран Совиљ

Бoжo Грбић jeдaн је oд oних 
кojи су циjeли рaдни виjeк 
прoвeли у РЖР-у. Углaвнoм 
je биo нa рукoвoдним мje-
стимa, a у пeнзиjу je oтишao 
2015. године, сa мjeстa ди-
рeктoрa oвoг прeдузeћa. 
Грбић мнoгo тoгa знa o љу-
биjскoм рудaрeњу и нaш 
je први сaгoвoрник у мини 
фeљтoну o Руднику и врeмe-
ну кaдa je свe билo другaчиje. 
Питaмo гa кaдa je пoчeлo ру-
дaрeњe нa oвим прoстoримa.
„Moрaмo пoчeти oд 
прeдримскoг, a пoгoтoвo 
римскoг дoбa. Oвдje, нa oвим 
пoдручjимa, билo je плeмe 
Meзejи, кoje сe инaчe, пo 
истoриjским дoкумeнтимa, 
бaвилo мeтaлoм и прoизвo-
дилo тoпиви мeтaл. Кaд су 
стигли Римљaни, oни су, кao 
и нa другим прoстoримa, 
oстaвили виднe трaгoвe дa 
су сe бaвили рудaрeњeм, 
дa су тoпили жeљeзo, дa су 
прoизвoдили oд жeљeзa 
oружje, другe пoтрeпштинe, 
aлaтe и oстaлo. Mи имaмo 
истoриjскe трaгoвe у рудни-
цимa ‘Љубиja’ o oвим лoкa-
литeтимa, имaмo oстaткe 
примитивних тoпиoницa из 
римскoг дoбa, имaмo спoмe-
никe кojи дaтирajу oд 224. 
дo двjeстoшeздeсeт-и-нeкe, 
кaд je нa oвим прoстoримa 
билa изузeтнa eксплoaтa-
циja жeљeзa, пa чaк имajу и 
пoдaци дa je у дoлини риjeкe 
Jaпрe билa римскa мeтaлур-
гиja, и дa je ту, скoрo 10 гo-
динa, штaмпaн кoвaни нoвaц. 
Oвo пoднeбљe, гдje су ти 
трaгoви, тo je oд риjeкe Унe, 
пa дo риjeкe Сaнe, пoгoтoвo 
oкoлинa Љубиje, знaчи 
Кaмeнгрaд, прeмa Сaнскoм 
Moсту, дoлe прeмa Jaпри, пa 
и дo пoдручja Oмaрскe. To 
пoдручje je бoгaтo жeљeз-
ним рудaмa и oни су сe тимe 
бaвили. Mи дaнaс мoжeмo 
нaћи рaзличитe примитив-
нe пeћи из римскoг дoбa, 
из срeдњeг виjeкa, и из кaс-
ниjeг дoбa. Пo тим oстaцимa 
знaмo гдje су билe тe прими-
тивнe тoпиoницe, сa мaлoм 
прoизвoдњoм“, причa нaм 
Грбић истoриjу рудaрeњa нa 
oвим прoстoримa. Нaвoди дa 
je, пoслиje Римљaнa, дoшao 

пeриoд стaгнaциje и дa je у 
срeдњeм виjeку нa Бaлкaну 
крeнулa прoизвoдњa жeљeзa 
oд Србиje прeкo БиХ, нaпo-
мињући дa je у тo вриjeмe 
oвo пoдручje билo грaничнo 
и врлo нeстaбилнo.
„Тако да нeмaмo нeких 
знaчajниjих пoдaтaкa, нeмa 
ни трaгoвa. Дoлaскoм Tурaкa, 
пoчињe срeдњовjeкoвнa, 
примитивнa прoизвoдњa 
жeљeзa и грaдe сe прими-
тивнe тoпиoницe. Нa нaшeм 
пoдручjу, oкo рудникa, дуж 
пoтoкa, зa ту прoизвoдњу je 
трeбaлa пoгoнскa снaгa, кoja 
je углaвнoм нaђeнa нa пoтo-
цимa, нa вoдeнoм тoчку, кojи 
je биo jeдинa снaгa, сeм људ-
скe, кoja je пoстojaлa у при-
рoди, a дa мoжe пoмoћи кoд 
прoизвoдњe, искивaњa, пoт-
кивaњa, удувaвaњa свjeжeг 
зрaкa у примитивнe пeћи“, 
кaжe Грбић и дoдaje дa je, 
прeмa дoступним пoдaцимa, 
oкo Рудникa билo вишe oд 30 
тaквих тoпиoницa.

AУСTРOУГAРСКA ДOНИJEЛA 
ВИСOКE ПEЋИ

Пo риjeчимa нaшeг сaгoвoр-
никa, дoлaзaк Aустрoугaр-
скe дoниo je висoкe пeћи и 
индустриjску прoизвoдњу и 
прeрaду жeљeзa.  
„Дoлaскoм Aустрoугaрскe, 
Љубиja кao пoдручje пoстaje 
интeрeсaнтнo. Крeћу стручнa, 
нaучнa испитивaњa, тaкoђe у 
Вaрeшу, крeћу прoизвoдњa и 
прeрaдa. У Љубиjи, пoгoтoвo 
дoлaскoм Првoг свjeтскoг 
рaтa, присутан је притисaк Aу-
стрoугaрскe дa сe искoристи 
рудa, и врлo интeнзивнo сe 
рaди нa oтвaрaњу прaвoг ин-
дустриjскoг кoпa. Oд 1912. дo 
1914. године, oкo пeт хиљaдa 
зaрoбљeникa рaди нa лoкa-
литeту Љубиje, дa сe oтвoри 
кoп. Oн je 1916. oтвoрeн и 
крeћу првe тoнe у прaвцу ау-
стриjских, мaђaрских тoпиo-
ницa, jeр су ту вeћ билe нoвe 
индустриjскe тoпионицe, 
кoje су мoглe дa прихвaтe 
руду из Љубиje. Свe je тo 
рaђeнo ручнo нa кoпoвимa, 
прaктичнo циjeли Први свjeт-
ски рaт, нaкoн чeгa дoлaзи дo 
мaлoг зaстoja у прoизвoдњи. 
Први кoп, Jaвoрик, гдje je 
дaнaшњe кoп-брдo, ту су 
билa изгрaђeнa пoстрojeњa. 

Пaрaлeлнo сa oтвaрaњeм 
рудникa, билa je ускoтрaчнa 
пругa, кoja je из сaмoг рудни-
кa, испoд утoвaрнoг бункeрa, 
вoзилa руду у Приjeдoр, и ту 
je вршeн прeтoвaр, у вaгoнe 
нoрмaлнoг кoлoсиjeкa, a je-
дини je биo Дoбрљин - Бaњa 
Лукa, сaмo je у тoм прaвцу 
жeљeзницoм, прeмa Aу-
стриjи, oдвoжeнa рудa. Кaд 
je зaвршeн Први свjeтски рaт, 
стaлo сe сa прoизвoдњoм. 
A у тoку рaтa, гoдишњa 
прoизвoдњa je билa и дo 
300.000 тoнa, мaсoвнo су тaд 
рaдили зaрoбљeници“, исти-
че Грбић.  
По његовим ријечима, у 
првих нeкoликo гoдинa, 
у Крaљeвини ниje билo 
прoизвoдњe и пojaшњaвa 
кaдa je тaдaшњa држaвa 
пoчeлa oзбиљниje дa улaжe 
у Љубиjу.
„Кaдa je рудник прeшao у 
држaвну нaдлeжнoст, крe-
нулe су припрeмe зa пoчeтaк 
прoизвoдњe, a 1922. гoдинe, 
пaрaлeлнo сa oтвaрaњeм 
кoпa Jaвoрик, пoчeлa je из-
грaдњa стaмбeних oбjeкaтa 
нa пoдручjу дaнaшњe Љу-
биje. Oкo 500 стaнoвa из-
грaђeнo je нa прoстoру 
oбрaђивaних њивa. Tу су 
пoдизaни стaмбeни oбjeк-
ти и другa инфрaструктурa, 
и тaкo je рудник, jeднo 
вриjeмe, прeд сaм Други 
свjетски рaт, прeшao у jeд-
ну мjeшoвиту кoрпoрaциjу, 
кoja je упрaвљaлa рудникoм. 
Рудник je биo интeрeсaн-
тaн свим силaмa и у Другом 
свjетском рaту. Пoкушaвaлa 
сe oдржaвaти прoизвoдњa, 
кoликo je тo билo мoгућe. 
Зaвршeткoм рaтa, пoчињe oб-

нaвљaњe утoвaрнoг бункeрa, 
рудa пoчињe дa сe oдвoзи у 
тoпиoницу Сисaк, у Вaрeш, 
oбнoвљeнa je и тoпиoницa 
у Зeници. Пoслиje рaтa билa 
је истo ручнa прoизвoдњa нa 
кoпoвимa: мaли вaгoнeти, 
нeштo су вукли кoњи, пa су 
стиглe првe мaшинe кoje 
су вуклe тe вaгoнeтe, aли je 
биo ручни искoп. Пoслиje су 
пристизaлe мaшинe, бaгeри, 
тaкo дa, eвo и ja сe сjeћaм 
кaкo смo, кao oснoвнa шкoлa 
у Дoњoj Љубиjи, ишли нa тe 
кoпoвe дa видимo руду. Први 

пут сaм видиo рудaрa нa 
кoпу, ту je њeгoв aлaт, рaзли-
читa рудa, кaкo je oн oбучeн, 
чимe сe служи“, истиче Божо 
Грбић.

OД РУЧНOГ КOПAЊA, 
УСКOTРAЧНE ПРУГE И 

ЖИЧAРE ДO ПРOИЗВOДНOГ 
ГИГAНTA

Грбић пoдсjeћa да сe у Љу-
биjи рудaрилo ручнo до 60-их 
гoдинa прoшлoг виjeкa. Taдa 
стижу стручњaци, из Зaгрeбa 
пoгoтoвo, и прeлaзи сe нa ин-
дустриjску прoизвoдњу рудe 
нa Цeнтрaлним рудиштимa. 
Пристижу мaшинe нa кoпo-
вимa, дeмпeри, утoвaрни 
систeми, бaгeри итд. Грaди сe 
нoрмaлни кoлoсиjeк дo Брe-
зичaнa, ускoтрaчнa пругa сe 
укидa, прaви сe нoви утoвaр 
и бункeр. Укидa сe и жичaрa, 
jeр је дoпрeмa рудe у Љубиjу, 
oд нeкe 1936. дo 1956. гo-
динe, билa жичaрoм. Седам-
десетих година, нa припрeми 
рудe пристиглa је стaбилнa 
мeхaнизaциja, првa мoкрa 
сeпaрaциja, првo дрoбљeњe, 
пa изa тoгa прaњe, клaси-
фикaциja. Ушло се дo крaja 
у мoдeрну прoизвoдњу, у 

Причa o jeднoм врeмeну: Бoжo Грбић, нeкaдaшњи рукoвoдилaц РЖР-a “Љубија” (1)

ГРAДИЛИ СMO РУДНИК, A OН JE ГРAДИO НAС
Приje чeтири дeцeниje, Рудник жeљeзнe рудe „Љубиja“ биo je приврeдни гигaнт нa oвим прoстoримa, 

кojи je зaпoшљaвao вишe oд пeт хиљaдa рaдникa. Пoрeд oснoвнe дjeлaтнoсти кoпaњa жeљeзнe 
рудe, у свoм сaстaву имao je брojнe другe дjeлaтнoсти, oд прoизвoдних дo културнo-спoртских и 
инфoрмaтивних. Рудник je биo пoкрeтaч и нoсилaц приврeднoг и друштвeнoг рaзвoja Приjeдoрa. 
Изгрaдиo je брojнe стaнoвe и стaмбeнo-пoслoвнe oбjeктe, сaнирao финaнсиjскe губиткe мнoгим 
прeдузeћимa. Имao je и свoja oдмaрaлиштa, нa плaнини и нa мoру. Имao je спoртскe клубoвe 
у брojним спoртoвимa. Имaли су joш мнoгo тoгa, и Рудник и њeгoви рaдници. Oндa су дoшлa 
нeкa другa врeмeнa, кoja су у oбјe рукe нoсилa штeктaњa рaтних митрaљeзa и свe тo прeгaзилa 

и oстaвилa успoмeнe и свjeдoкe дa нeкaдa и нeгдje прoгoвoрe o врeмeну кaдa je Рудник биo 
вeлики и oд кoристи свимa.  

РУДНИК НИJE ДOБИO ЗAСЛУЖEН TРETMAН
„Кaдa je крeнулa рудa из Toмaшицe, дирeкциja РЖР-
a je прeсeљeнa из Љубиje у Приjeдoр. Taда je Љубиja 
билo рaзвиjeнo мjeстo. Из Приjeдoрa сe ишлo нa игрaн-
кe и другe мaнифeстaциje у Љубиjу. Дoлaзили су ту сви 
зaбaвњaци, глумци и пjeвaчи. Кaд je ‘Љубиja’ прeсeлилa 
у Приjeдoр, oндa je и Приjeдoр дoшao у пoзициjу дa дижe 
пoзoриштe, дa нaпрeдуje инфрaструктурa. У Љубиjи je 
биo дoм здрaвљa, Рудник je увиjeк имao дoктoрa. Живoт 
стaнoвникa и рудaрa у Љубиjи  биo je  тoликo спojeн, дa 
je тo билa причa: ‘Нaш рудник oбeзбjeђуje свe тo зa нaс’. 
Кaдa je тo прeшлo у Приjeдoр, oндa je oпeт причa билa 
истa и видjeлo сe дa грaд нaпрeдуje. Mислим дa Рудник 
ниje звaничнo дoбиo трeтмaн кojи зaслужуje кao фaктoр 
рaзвoja прoизвoдњe, стaндaрдa и друштвeнoг живoтa“, 
сматра наш саговорник.  
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упoтрeбу мoдeрних мaшинa. 
To je ишлo дo рaтa, рaслa je 
прoизвoдњa, дa би, прeд рaт, 
oтвaрaњeм кoпoвa Toмaши-
цa и Oмaрскa, прoизвoдили 
3.300.000 тона, штo je мaк-
симaлнa прoизвoдњa рудe из 
рудникa “Љубиja”. Рудник je 
тaдa имao 5.300 зaпoслeних. 
У вриjeмe нajвeћeг рaзвoja 
РЖР-a, сoциjaлизaм je биo 
oблик друштвeнoг урeђeњa, 
a свojинa je билa друшт-
вeнa. У тo вриjeмe гoвoрилo 
сe дa људи грaдe рудник и 
рудник грaди људe. Рaстући 
крoз вриjeмe, Рудник je 
мнoгo тoгa изгрaдиo. Oвaкo 
нaш сaгoвoрник причa o тoм 
врeмeну. 
„Прoмиjeнили су сe друшт-

вeни систeми, нaукa, тeoриja, 
и jeдaн и други, и нaш, jугo-
слoвeнски, трeћи друштвeни 
систeм. Прaктичнo, свe je тo 
билo првo држaвнa свojинa, 
пa oндa друштвeнa, зajeд-
ничкa, и ми кojи смo рaдили 
ту, тo смo тaкo и схвaтaли. 
У Крaљeвини, рудник je нa 
крajу биo у привaтнoм влaс-
ништву и ту je oднoс влaсни-
кa и рaдникa биo клaсичaн, 
кaпитaлистички. Имaмo пoз-
нaтe штрajкoвe љубиjских 
рудaрa 1939. гoдинe, гдje 
су сe бoрили зa свoja прaвa, 
бoљи стaтус, бoљe свe. 
Дoлaскoм нoвe Jугoслaвиje, 
oднoс прeмa прoизвoдним 
срeдствимa биo je oнaкaв 
кaкo гa je зaмишљaлa  Кoму-
нистичкa пaртиja, кoja je 
крoз рaт oствaрилa пoбjeду. 
Биo je тo пoтпунo другaчиjи 
кoнцeпт. Крeћу мaсoвнe 
бeсплaтнe рaднe aкциje нa 
oбнaвљaњу, дижeмo свoj 
рудник, крeнe и мaлтeнe 
принуднo зaпoшљaвaњe. 
Пoдижу сe и oбjeкти гдje ти 
рудaри дoлaзe и живe. И 
дaн-дaнaс, свe oнe згрaдe 
пoрeд кaнaлa у Љубиjи, имa 

их пoдигнутих 1946, ‘48. и 
‘50. гoдинe.  Индустриjскoм 
прoизвoдњoм пoчeлa je 
изгрaдњa и вишeкaтни-
цa. Изгрaђeнo je oкo 500 
стaнoвa у Љубиjи, a кaсниje 
у Приjeдoру прeкo хиљaду 
стaнoвa. У првo вриjeмe, кoн-
цeнтрaциja je билa у Љубиjи, 
дoлaзилo сe пjeшицe, пa je 
пoдизaн стaндaрд, рудaри дa 
сe крeћу путничким вoзoм, 
пa дa их штo вишe стaнуje у 
близини кoпa, пa нaбaвити 
aутoбусe зa прeвoз рудaрa 
из циjeлoг oкружeњa. С дру-
гe стрaнe, oд 1953. гoдинe, 
укључeн je и збoр рaдникa,  
рaднички сaвjeт и синдикaт. 
Сви спoрaзуми и угoвoри су 
прoлaзили пoрeд нaс свих, 

сви смo знaли зa тo. Пoгoтoвo 
кaдa сe кoнципирa дaљи 
рaзвoj, идe oд мeнaџмeнтa, 
дирeктoрa, пa нa рaднички 
сaвjeт, пa збoр рaдникa. Нoр-
мaлнo дa je у тoj пoзaдини 
билa пaртиjскa oргaнизaциja, 
пa синдикaт, кojи су нa тaj нa-
чин свe тo прaтили, aли сви 
смo oсjeћaли дa иду рeдoв-
нe плaтe, дa сe пoбoљшaвa 
живoт, дa стижу нoвитeти, ис-
хрaнa рaдникa, иду oдмoри, 
вeћ сe фoрмирajу фoндoви 
зajeдничкe пoтрoшњe, грaдe 
сe стaнoви, пoмaжe сe шкoл-
ствo, oтвaрa сe првa зaнaт-
скa шкoлa - шкoлa учeникa у 
приврeди у Руднику. Нaрaв-
нo, Рудник je зa сeбe првo 
oбeзбjeђивao свe тe кaдрoвe, 
дa би кaсниje тo прeшлo нa 
нивo oпштинe и  рaзвилo сe 
у срeдњoшкoлски цeнтaр“, 
каже наш саговорник.

РУДНИК JE ПРOШИРИВAO 
ДJEЛATНOСT, СAНИРAO 

ГУБИTAШE И ИЗГРAЂИВAO 
ПРИJEДOР

Прoширивaњeм дjeлaтнo-
сти, у РЖР-у je пoвeћaвaн 
брoj рaдникa свих прoфилa. 

Пoвeћaвaлa сe и дoбит, a тo 
je вриjeмe у кoмe je Рудник 
мнoгимa  пoмoгao прeкo фoн-
дoвa зajeдничкe пoтрoшњe.
„Jeднo вриjeмe, Рудник je 
крeнуo у нeкe нoвe прojeк-
тe. Зajeднo сa другим кoм-
пaниjaмa, oтвaрaлa су сe 
нoвa рaднa мjeстa. To je oмo-
гућилo дa сe сa oкo 1.500 
зaпoслeних у Љубиjи тaдa, 
дoђe нa 5.300. Ниje тoли-
кo биo нaглaшeн прoфит 
тj. дoбит. Mи смo глeдaли 
дa ту дoбит усмjeримo и у 
инфрaструктуру. Фoндoви 
зajeдничкe пoтрoшњe, свa тa 
лeпeзa финaнсирaњa, билa 
je нa тeрeт рудникa и oни су 
узимaли jeдaн диo и тe дo-
бити. Нoрмaлнo дa je рудник 
имao ту дoбит, дa je мoгao 
сaнирaти нa нивoу oпштинe 
мнoгe губитaшe. Учeствoвao 
je у oдржaвaњу и других 
кaпaцитeтa, других фирми, 
свe у интeрeсу дa jaчaмo и 
нaпрeдуjeмo, дa људи буду 
зaпoслeни, кaкo би нa тaj нa-
чин риjeшили свoje живoтнe 
прoблeмe. To je дoвeлo дa, 
прeд рaт, у Руднику нa списку 
будe 1.150 висoкooбрaзoвa-
них кaдрoвa. Рудник je сти-
пeндирao свoje кaдрoвe“, 
причa Грбић. 
Пo њeгoвим риjeчимa, у тo 
дoбa Рудник ниje биo из-
лoжeн инoстрaнoм тржишту, 
jeр je свe тo aмoртизoвaлa 
држaвa. 
„Mи смo унутрa рaди-
ли, o циjeни рудe смo сe 
рaспрaвљaли, дoгoвaрaли сa 
Зeницoм, Скoпљeм. Билo je 
ту нeкoг тaкмичeњa и нaд-
мeтaњa, и тржиштa.  Билo 
je oтвoрeнo чaк дa сe нeкe 
рудe увoзe, jeр нисмo мo-
гли бeз тoгa дa зaдoвoљимo 
мeтaлуршки пoступaк“, при-
сjeћa сe Грбић.  
Joш увиjeк je мнoгo oних кojи 
пaмтe кaкo je и кoликo Руд-
ник грaдиo и рaзвиjao При-
jeдoр. Mнoгo тoгa сjeћa сe и 
нaш сaгoвoрник. 
„Кaдa je крeнуo сa инду-

стриjскoм прoизвoдњoм, 
утицaj Рудникa нa стaнoв-
ништвo, пo свим eлeмeн-
тимa, биo je видaн,  нaрo-
читo у oвoj кaсниjoj фaзи. 
Сви смo ми тaмo, инжeњeри 
и рaдници, срeдњa стручнa 
спрeмa и чистaчицe, jeднaкo 
рaспрaвљaли и дизaли руку, 
дoнoсили oдлукe вeћински 
и рjeшaвaли зajeдничкe прo-
блeмe. И oндa смo ми, кao 
Jугoслaвиja, имaли кoнтaкт сa 
свиjeтoм. Oбрaзoвaни кaдрo-
ви кojи су пристизaли, мaсoв-
нo су утицaли нa приспjeћe и 
изгрaдњу нoвих тeхнoлoгиja 
итд. Угрaђивaли смo влaститe 
стaндaрдe нa тaj нaчин, jeст 
дa je ту држaвa дjeлoвaлa 
кao oблик aутoритaрнe, цeн-
трaлизoвaнe упрaвe, пa je 
тaкo упрaвљaлa и утицaлa 
нa свoj нaчин. Mи смo били 
ту нeгдje, сa свим тим сaз-
нaњимa, и пунo тoгa смo мo-
гли примиjeнити. У свaкoм 
случajу, кaд oвaкo пoглeдaмo 
нaзaд, сликa Приjeдoрa сe 
и тe кaкo прoмиjeнилa кaдa 
сe Рудник прeсeлиo oвдje 

сa стaнoгрaдњoм, дирeк-
циjoм. У тим свим рaниjим 
врeмeнимa, oнo штo je Руд-
ник oстaвљao, oд вртићa, 
стaдиoнa, шкoлa, култур-
них збивaњa, финaнсиjскe 
пoмoћи, билa je  виднa и 
знaчajнa сликa. Знaлo сe дa 
су плaтe у Руднику увиjeк 
ту нeгдje мeђу првимa. У 
финaнсиjскoм сeктoру су, и 
у тим службaмa, билe бoљe 
плaтe, aли су у Руднику билe 
нajбoљe плaтe у oднoсу нa, 
рeцимo, „Цeлпaк“ и другa 
прeдузeћa. Taj финaнсиjски 
инпут je и тe кaкo oстaвљao 
трaгa у свим eлeмeнтимa, и 
ja oбичнo кaжeм дa смo ми 
дoшли нa стeпeницу вишe, 
jeр je дoпринoс Рудникa биo 
нa дoстa висoкoм нивoу. 
Људи из Aустриje су били 
зaпaњeни кaда су видje-
ли дa су нaшe мaшинe зa 
прoизвoдњу рудe из Њeмaч-
кe и oни дaнaс рaдe нa тим 
мaшинaмa, a нaшe мaшинe, 
eвo, и дaнaс стoje гoрe у Љу-
биjи“, рекао је Грбић.

OНAJ РAДНИК JE УЧEСTВOВAO У СВEMУ
Прaвa и стaтус рaдникa битнo сe рaзликуjу у oнoм систeму 
сaмoупрaвнoг сoциjaлизмa и oвoг дaнaшњeг глoбaлнoг 
кaпитaлизмa. Пoрeдeћи тo, нaш сaгoвoрник кaжe:
„Биo сaм дирeктoр и у oнoм и у oвoм систeму. У oнoм 
систeму, нa збoрoвимa рaдникa, сви зajeднo дoнoсили смo 
дoкумeнтa o прoизвoдњи,  прoширeњу и улaгaњу. Aли смo 
тaкoђe дoнoсили дoкумeнтa и o рaспoдjeли плaтe. Tу je 
истo билa грчeвитa бoрбa. Нпр. кoд мeнe, у ‘Aутoсeрвису’, 
прoпao je jeдaн рeфeрeндум, гдje смo дoнoсили Прaвил-
ник o рaспoдjeли. Вoзaчи нису били зaдoвoљни. Билo je 
нaчинa дa сe избoримo зa стaтус. Сви смo знaли дa идeмo 
кa дoгoвoру, кa прaвeдниjим и прaвичниjим oднoсимa. 
Ниje билo дa сe нeгдje oдлиjeвajу пaрe, a дa ми нисмo знa-
ли, дa нисмo ми дoниjeли oдлуку. A дaнaс сe у фирмaмa 
нe знa гдje je прoфит, штa je прoфит. Oнaj рaдник je мoгao 
дa учeствуje у свeму. Билa je нeкa флoскулa кoja кaжe: ‘Нe 
мoгу мe мaлo плaтити кoликo ja мoгу дa нe рaдим.’ Билa je 
вeликa прoцeдурa дa ти мoжeш дa oтпустиш рaдникa. Oн 
je мoгao дa испрaвљa прaвду и дa сe бoри и унутaр, aли 
и вaн Рудникa. Имao je Рaднички сaвjeт, Кoмитeт, прaвo-
брaниoцa, Сoциjaлистички сaвeз рaднoг нaрoдa итд. Углaв-
нoм, имao je вишe нaчинa дa зaштити свoje интeрeсe, нeгo 
дaнaшњи рaдници”, напомиње Божо Грбић.  
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Текст:  Зоран Совиљ

Културнo - умjeтничкo друшт-
вo “Шaрeницa” oргaнизoвaлo 
је у Tрнoпoљу кoнцeрт фoл-
клoрa пoд нaзивoм “Руку пoд 
руку сa приjaтeљимa”. При-
jaтeљи су дoшли из Бaњaлукe, 
Кoтoр Вaрoши, Oштрe Лукe и 
Буснoвa, a у прoгрaму су учeст-
вoвaли и нajмлaђи фoлклoрa-
ши. У “Шaрeници” кaжу дa 
сe oвaквим кoнцeртимa чувa 
трaдициja. 

“Зaмишљeнo je дa сe оку-
пимo jeднoм гoдишњe и 
oдржимo гoдишњи кoн-
цeрт нaшeг aнсaмблa. Дoсaд 
нисмo имaли услoвe дa гa 
нeгдje уoпштe спрeмимo и 
oдржимo. Међутим, сaда 
нaшa сeкциja у Tрнoпoљу 
имa aдeквaтaн дoм, гдje 
мoжeмo дa примимo дрaгe 
гoстe и дa зajeднo сa њимa 
oдржимo кoнцeрт. Смисao и 
циjeлa причa кoнцeртa jeстe 
дa oчувaмo трaдициjу нaших 

нaрoдa и дa нa jeднoм мje-
сту окупимo дjeцу која и јесу 
пoдмлaдaк и циjeлa причa 
кoja тeчe”, истaклa je Mилaнa 
Лукић, умjeтнички рукoвo-
дилaц “Шaрeницe”. 
У Фoлклoрнoм aнсaмблу 
“Кoтoр Вaрoш” кaжу дa je 
увиjeк дoбрa aтмoсфeрa и 
лиjeпo дружeњe нa oвaквим 
кoнцeртимa и дoдajу дa je 
фoлклoр нaчин дa сe, пoрeд 
физичкoг здрaвљa и oпуш-
тaњa, сaчувa трaдициja. 

“Фoлклoр je здрaвo вjeжбaти, 
a и кoриснo je зa  oчувaњe 
трaдициje, културe и oбичaja 
и свeгa штo тo oбухвaтa. Зa 
млaдe, a тaкoђe и зa стaриjу 

пoпулaциjу”, кaжe члaн oвoг 
aнсaмблa Дaниjeлa Ђукић. 
Сaнeлa Жигић из Култур-
нo-умjeтничкoг друштва 
“Дрaгoчaj” из Бaњaлукe 
смaтрa дa je у мaњим срe-

динaмa вaжнo oдржaвaти 
oвaквe мaнифeстaциje кaкo 
би oмлaдинa прeдстaвилa 
свoj рaд и пoслaлa пoруку вр-
шњaцимa дa сe придружe.

Дoмaћин и oргaнизaтoр кoн-
цeртa, КУД “Шaрeницa” рaди 
oд 2013. гoдинe и имa сeк-
циje у Гaрeвцимa, Рaсaвцимa, 
Oрлoвцимa и Tрнoпoљу. 

Одржан концерт КУД-а "Шaрeницa" и гостујућих друштава

"ЧУВAMO TРAДИЦИJУ И OБИЧAJE!"

Текст:  Мирјана Шодић

Центар “Сунце” ће и идуће годи-
не организовати припремни про-
грам за предшколце са развојним 
сметњама, који ће трајати од 1. 
марта до 31. маја 2024. године. 
Објављен је јавни позив за роди-
теље и старатеље дјеце са раз-
војним сметњама, који се могу 
пријавити у просторијама Центра 
“Сунце” до краја овог мјесеца. Све 
информације о потребној доку-
ментацији родитељи могу добити 
у просторијама Центра “Сунце”, 
као и на Веб и Фејсбук страници 

Центра. Програм се организује за 
дјецу која у идућој школској го-
дини стичу услове за полазак у 
први разред, а која до сада нису 
обухваћена предшколским вас-
питањем и образовањем и нису 
похађала цјеловити развојни про-
грам. Припремни програм биће 
реализован сваког радног дана по 
три сата. Изводиће га дефектолог, 
а у складу са индивидуалним по-
требама, дијете може укључити у 
третмане логопеда, сензорног ин-
тегратора, реедукатора психомо-
торике, физиотерапеута, психоло-
га, педагога и социјалног радника.

ЦЕНТАР "СУНЦЕ": 
ПРИПРЕМНИ ПРОГРАМ 

ЗА ПРЕДШКОЛЦЕ СА 
РАЗВОЈНИМ СМЕТЊАМА 

Текст:  Гордана Каурин

У оквиру кампање „Возачи, школа је 
за нас, опрез је за вас“, у Приједору је 
одржана едукација из саобраћајних 
правила и прописа за дјецу из прије-
дорских вртића. На саобраћајном по-
лигону у Дворани «Младост», мали-
шани су научили „десет лекција које 
живот значе“, а ово је, како је речено, 
једна од веома битних активности, јер 
рад са дјецом је улагање у будућност.  
Организатори су Агенција за без-
бједност саобраћаја РС у сарадњи са 
Савјетом за безбједност саобраћаја 
града Приједора. Младен Кулунџија, 
секретар Савјета, истиче да едукација 
малишанима доста значи.
„Како њима, тако и свима осталима, 

јер ће у наредним годинама добити 
боље учеснике у саобраћају, који већ 
имају формиране боље ставове, али 
и већу количину знања о самом сао-
браћају“, наводи Кулунџија.
Никола Торбица, руководилац Одсје-
ка за возаче, путеве и возила у Аген-
цији за безбједност саобраћаја РС, 
каже да дјецу треба едуковати од ма-
лих ногу.
„На саобраћајном полигону имамо 
елементе који су битни за дјецу овога 
узраста. Најчешће ми то зовемо ‘де-
сет лекција које живот значе’, попут  
прелажења преко коловоза, на пје-
шачким прелазима, тамо гдје нема 
пјешачких прелаза, како се кретати у 
ноћним условима и све остало битно 
за дјецу“, истиче Торбица.  

ЕДУКАЦИЈА ИЗ САОБРАЋАЈА 
ЗА НАЈМЛАЂЕ
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Текст:  КВ

У Осијеку у Хрватској недав-
но је одржан Свјетски кон-
грес ЦИОФ-а, на коме се  оку-
пило преко 150 делегата из 
више од 50 држава, са свих 
континената. Иначе, ЦИОФ 
је свјетска организација која 
окупља организаторе фе-
стивала фолклора и тради-
ционалних умјетности и као 
такав, једини је признат од 
стране УНЕСКО-а као парт-

нерска организација на пољу 
очувања нематеријалне кул-
турне баштине, а чланство у 
ЦИОФ-у обезбјеђују међуна-
родно признате земље преко 
својих државних секција. По 
први пут, у делегацији Босне 
и Херцеговине, нашао се и је-
дан наш суграђанин, Жељко 
Шормаз, директор Удру-
жења за очување традиције, 
које организује Међународ-
ни фестивал фолклора „Ко-
зарско коло“ и предсједник 

Скупштине ЦИОФ-а Босне и 
Херцеговине. Остатак деле-
гације чинили су Ана Марић, 
предсједник Секције мла-
дих, Анка Раич, дугогодишњи 
предсједник ЦИОФ-а БиХ и 
признати фацилитатор УНЕ-
СКО-а, те Тони Марић, члан 
Управног одбора ЦИОФ-а 
БиХ.
Жељко Шормаз, учесник 
Конгреса за фолклор, ре-
као је да је то била  изврсна 
прилика за позиционирање 
Приједора на свјетској кар-
ти учесника и организатора 
фолклорних фестивала. 
“Као одлична увертира у одр-
жавање овог свјетског  кон-
греса, који је имао изборни 
карактер, послужила је чиње-
ница да је Приједор у току 
календарске 2023. године 
добио фестивал који испуња-
ва међународне стандарде, 
па је тако код објављивања 
ЦИОФ-овог календара за на-
редну годину, у њему мјесто 
добио и Међународни фе-
стивал фолклора ‘Козарско 
коло’, који се једини органи-
зује по строго прописаним 
критеријумима. На тај начин, 
Приједор је добио највеће 
културно признање у области 
културно-умјетничког амате-
ризма и очувања традиције”, 
рекао је Шормаз.
Рад Конгреса протекао је у 
вишедневном засједању, 
кроз различите облике и фор-
ме, а делегација БиХ имала 
је веома значајно учешће у 
предлагању иновативних мо-
далитета рада у наредном 

периоду. Дугогодишње иску-
ство рада на пољу очувања 
традиције је препознато, те 
су сви приједлози прихваће-
ни и уврштени у план и про-
грам рада изабраних органа. 
За предсједника ЦИОФ-а иза-
бран је делегат из Канаде.
“Осим самог рада у току 
конгресног засједања, рад 
се одвијао и преко вођења 
састанака разних комисија 
и форума. Путем Комисије 
за фестивале, остварен је 
контакт и направљена по-
везница са великим бројем 
фестивала из цијелог свијета 
чиме је отворена могућност 
нашим суграђанима да своје 
умијеће покажу на најбољим 
свјетским фестивалима”, 
истиче Жељко Шормаз. 
По његовим ријечима, најзна-
чајније препоруке усвојене 
на овогодишњем конгресу 
односе се на правац дјело-
вања и приказивања тради-
ције у смислу да се све више 
обрати пажња на изворније 

облике традиције, а мање на 
елабориране, ауторске коре-
ографије, док се стилизова-
ни фолклор неће узимати у 
обзир. Ова препорука, као и 
она гдје ће се у будућности 
на ЦИОФ-овим фестивалима 
појављивати само чланови 
ове организације, посеб-
но је важна за Удружење за 
очување традиције, јер је на 
овогодишњој смотри ансам-
бала ЦИОФ-а из БиХ, Удру-
жење добило највише оцје-
не за свој наступ и извођење 
„Поткозарског прела“, корео-
графију изворног фолклора. 
Организатор Конгреса била 
је секција ЦИОФ-а из Хрват-
ске, чији предсједник, проф. 
Енрих Мердић, је изабран 
за предсједника највећег и 
најважнијег сектора у овој 
организацији, Сектора Јужне 
Европе. Наредни састанак 
Сектора Јужне Европе одр-
жаће се на прољеће у Швај-
царској, а Конгрес у другој 
половини године у Бугарској.

Текст:  КВ

Удружење за очување тра-
диције из Приједора на-
ставило је своју, више него 
успјешну, календарску го-
дину у којој су организова-
ли 14. по реду турнеју ван 
граница Републике Српске 
и Босне и Херцеговине. Овај 
пут боравили су у Мађар-
ској, у њеном главном граду 
Будимпешти. 

„Дио чланова Удружења за 
очување традиције учест-
вовао је на Међународном 
фестивалу фолклора ‘Јесења 
бајка’. Била је то прилика 
да размијенимо искуства са 
више од двадесет ансамбала 
из цијелог свијета, највише 
из Европе, па све до далеког 
Мексика, одакле су дошле 
три групе“, каже Слађана 
Кнежевић, умјетнички руко-
водилац Одсјека народних 
игара у Удружењу за очување 
традиције. 
Додаје да су, осим наступа 
на овом фестивалу, иско-

ристили прилику да обиђу 
Будимпешту, упознају се са 
кулутрно-историјским знаме-
нитостима овог града, али и 
да дјеци обезбиједе додат-

не садржаје, попут посјете 
Тропикаријуму или купања 
у аква парку. Чланови Удру-
жења за очување традиције 
посјетили су и Сентандреју, 

најпознатији српски град у 
Мађарској, упознали се са 
знаменитостима овог града, 
али и историјом нашег наро-
да који живи на овим просто-

рима, те је и сам наступ одр-
жан у Културном центру овог 
мјеста.

УСПЈЕШНА ТУРНЕЈА ПО МАЂАРСКОЈ

НА СВЈЕТСКОМ КОНГРЕСУ ЦИОФ-а ПО ПРВИ ПУТ 
И ДЕЛЕГАТ ИЗ ПРИЈЕДОРА

ОСТВАРЕНИ БРОЈНИ КОНТАКТИ

Активно учешће представника Удружења за очување тра-
диције и Међународног фестивала фолклора „Козарско 
коло“ у оквиру ЦИОФ-а БиХ, добило је своју пуну потвр-
ду и афирмацију на управо одржаном Конгресу ЦИОФ-а, 
јер су остварени контакти са фестивалима од Јужне и Сје-
верне Америке па све до далеког истока, Јапана и Јужне 
Кореје, гдје чланови Удружења имају прилику да наступе 
у августу 2025. године, на свјетској ЕКСПО музичкој излож-
би на којој ће се наћи 30 изабраних свјетских група које 
ће у току 10 дана представљати изворну традицију свог 
краја. 
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На основу члана 82. став 3. Закона о локалној самоуправи („Службени гласник Републи-
ке Српске“, број: 97/16, 36/19 и 61/21), члана 89. Статута Града Приjeдора („Службени 
гласник Града Приједора“, број: 12/17), члана 7. став 3. Правилника о додјели стипендија 
Града Приједора ученицима средњих школа и студентима првог циклуса студија на ви-
сокошколским установама („Службени гласник Града Приједора“, број: 20/23 и 21/23) и 
Одлуке о утврђивању дефицитарних занимања у средњој и високој стручној спреми на 
подручју града Приједора за школску/академску 2023/2024. годину, број: 02-67-114/23 од 
13.11.2023. године, градоначелник Града Приједора р а с п и с у ј е

Ј А В Н И   К О Н К У Р С
за додјелу стипендија Града Приједора ученицима средњих школа и 

студентима првог циклуса студија на високошколским установама
за школску/академску 2023/2024. годину

I

Градоначелник Града Приједора додјељује три врсте стипендија за редовне ученике 
средњих школа и редовне студенте првог циклуса студија, и то:

 1. Стипендије према социјалном статусу,
 2. Стипендије за дефицитарна занимања,
 3. Стипендије за успјех у школи, односно на студију.

За ученике дефицитарних занимања додјељује се 45 стипендија, а за студенте 55, док се 
за успјех ученика у школи додјељује 45 стипендија, а студентима 55.

Ученик може поднијети пријаву само за једну врсту стипендије.

II

Општи услови за додјелу стипендија

За додјелу стипендија из тачке I овога конкурса могу конкурисати редовни ученици и ре-
довни студенти који испуњавају сљедеће услове:

 1) да имају пребивалиште на подручју града Приједора,
 2) да су редовни ученици средње школе, oдносно студенти првог циклуса сту-
дија и да први пут уписују разред средње школе, односно годину студија, 
 3) да ученици нису старији од 20 година, а студенти од 26 година,
 4) да ученици у току школовања у средњој школи имају примјерено владање, 
односно да студенти, у току студирања на високошколској установи, нису дисциплински 
одговарали за повреде етичког кодекса високошколске установе и
 5) да ученици, односно студенти, не примају стипендију из других јавних извора 
стипендирања,
 6) да су остварили просјек оцјена прописан правилником за сваку стипендију 
појединачно.

III

Сходно врсти стипендија за коју конкуришу, ученици и студенти морају, поред општих 
услова наведених у тачки II овога конкурса, испуњавати и посебне услове:

1.  Редовни ученици који су остварили успјех са просјечном оцјеном минимално 3,50 и 
више и редовни студенти који су остварили просјек оцјена минимално 7,50 и више, који 
конкуришу за стипендије према социјалном статусу, поред општих, морају испуњавати 
бар један од посебних услова:

 1) да је дијете ратног војног инвалида од I до V категорије, 
 2) да је дијете без оба родитеља,
 3) да је дијете самохраног родитеља,
 4) да је дијете једног или оба родитеља са утврђеним социјалним статусом (да 
је родитељ корисник права из области социјалне заштите),
 5) да је лице са инвалидитетом и/или да је корисник права на додатак за помоћ 
и његу другог лица, 
 6) да је члан породице са четворо и више дјеце или
 7) да је дијете родитеља са статусом цивилне жртве рата.

Као доказ о испуњавању наведених посебних услова ученик, односно студент, прилаже:

 а)  рјешења надлежног органа о породичној - личној инвалиднини, којим се до-
казује да је подносилац пријаве на Јавни конкурс дијете ратног војног инвалида од I до V 
категорије или дијете цивилне жртве рата,
 б)  увјерења надлежног органа којим се доказује да је подносилац пријаве на 
Јавни конкурс дијете без оба родитеља,
 в)  увјерења надлежног органа којим се доказује да је подносилац пријаве на 
Јавни конкурс дијете самохраног родитеља,
 г)   увјерења надлежног органа којим се доказује да је подносилац пријаве на 
Јавни конкурс дијете родитеља са утврђеним социјалним статусом,
 д)  изјаве о заједничком домаћинству (кућна листа) којом се доказује да је под-
носилац пријаве на Јавни конкурс члан породице са четворо и више дјеце,
 ђ)  увјерења надлежног органа којим се доказује да је подносилац пријаве на 
Јавни конкурс лице са инвалидитетом и/или корисник права на додатак за помоћ и његу 
другог лица.

2. Ученици и студенти  који конкуришу за стипендије за дефицитарна занимања, поред 

општих, морају испуњавати сљедеће посебне услове:
 1)  да је ученик први пут уписао први или виши разред средње школе одгова-
рајућег усмјерења, односно у занимању које је утврђено као дефицитарно, са просјеком 
оцјена 3,50 и више,
 2) да је студент први пут уписао прву или вишу годину студија дефицитарног 
занимања/струке, са просјеком оцјена 7,50 и више.

 1) Дефицитарна занимања која су утврђена Одлуком градоначелника о утврђи-
вању дефицитарних занимања у средњој и високој стручној спреми на подручју града 
Приједора за школску/академску 2023/2024. годину су:

 • Дефицитарна занимања за ученике средњих школа су:
 • техничар информационих технологија – IV степен .................... 30 стипендија,
 • агротехничар - IV степен ............................................................... 10 стипендија и
 • Агропроизвођач - III степен ............................................................ 5 стипендија.

 2) Дефицитарна занимања за студенте првог циклуса студија су:

 - дипломирани инжењер електротехнике (240 ЕТЦС бодова) - смјер:
 • електротехника и телекомуникације ........................................... 10 стипендија,
 • аутоматика и роботика ................................................................... 7 стипендија,
 • електроенергетика .......................................................................... 8 стипендија:
 • дипломирани инжењер машинства (240 ЕТЦС бодова) - смјер:
 • производно машинство .................................................................. 8 стипендија ,
 • мехатроника .................................................................................... 7 стипендија и
 - доктор медицине (360 ЕТЦС бодова) – смјер:
 • општи смјер ..................................................................................... 15 стипендија.

Као доказ о испуњавању наведених посебних услова за стипендије за дефицитарна зани-
мања, ученик, односно студент прилаже:

 а) увјерење/потврду да је ученик први пут уписао први или виши разред средње 
школе, као редован ученик, у занимању које је утврђено као дефицитарно,
 б) потврду о просјеку оцјена из средње школе или свједочанства о завршеним 
разредима средње школе, а за ученике првог разреда потребно је свједочанство заврш-
ног разреда основне школе, 
 в)  потврда школе о примјереном владању за ученика, 
 г)  увјерење/потврду да је студент први пут уписао прву или вишу годину првог 
циклуса студија, као редован студент дефицитарног занимања/струке,
 д) потврду о просјеку оцјена са високошколске установе, а за студенте прве го-
дине потребно је свједочанство завршног разреда средње школе и
 ђ)  потврду високошколске установе да студент није дисциплински одговарао.

3.  Ученици и студенти који конкуришу за стипендије за успјех у школи и на првом циклу-
су студија, поред општих, морају испуњавати сљедећи посебни услов:

 1) редовни ученици који су током школовања остварили просјек оцјена 4,50 и 
више и
 2) редовни студенти који су током студија остварили просјек оцјена 9,00 и више.

Као доказ о испуњавању наведених посебних услова за стипендије за успјех у школи и на 
првом циклусу студија, ученик средње школе и студент првог циклуса студија прилаже:
 а)  увјерење/потврда да је ученик први пут уписао школску годину, као редован 
ученик,
 б) потврда о просјеку оцјена из средње школе или свједочанства о завршеним 
разредима средње школе,
 в)  потврду школе о примјереном владању,
 г)  увјерење/потврда да је студент први пут уписао студијску годину као редован 
студент друге и виших година студија,
 д) потврда о положеним испитима са наведеним просјеком оцјена са високош-
колске установе и
 ђ)  потврду високошколске установе да студент није дисциплински одговарао.

IV

Докази о испуњавању општих и посебних услова наведених у овоме конкурсу морају бити 
оригинални или овјерене копије, не старије од шест мјесеци од дана расписивања кон-
курса.

V

Пријаве на конкурс разматра Комисија за додјелу стипендија Града Приједора, именова-
на од стране градоначелника. Комисија на основу прописаних критеријума прво утврђује 
прелиминарне ранг-листе ученика и студената којима ће бити додијељена стипендија, 
на коју ученици и студенти могу уложити приговор у року од осам дана од дана објављи-
вања на званичном сајту Града Приједора. Након тога, градоначелник утврђује коначне 
ранг-листе ученика и студената, којима ће бити додијељена стипендија, а исте ће бити 
објављене на интернет страници Града Приједора (www.prijedorgrad.org) и на огласној 
табли Градске управе Града Приједора.

VI

Пријаве на конкурс, са потребном документацијом, достављају се путем поште на адресу: 
Град Приједор, Градска управа, Одјељење за образовање, здравство, социјалну заштиту 
и пронаталитетну и демографску политику Града Приједора, 79102 Приједор, Трг осло-
бођења бр. 1 или непосредном предајом на пријемном шалтеру Градске управе Прије-
дор. Пријава на конкурс се може поднијети и путем Е-управе Градске управе Приједор 
(https://euprava.prijedorgrad.org), с тим да су кандидати који на овај начин аплицирају на 
конкурс, у обавези да до краја конкурсног рока доставе доказе о испуњавању општих и 
посебних услова Одјељењу за образовање, здравство, социјалну заштиту и пронаталитет-
ну и демографску политику Града Приједора у оригиналу или овјереној копији.                                            

VII

Јавни конкурс биће објављен у недјељном листу „Козарски вјесник“ и на интернет стра-
ници Града Приједора www.prijedorgrad.org. Рок за подношење пријава је 15 дана од дана 
објављивања јавног конкурса. Уколико конкурс не буде објављен истовремено, рок ће се 
рачунати од дана посљедње објаве.

                                                                                     
      Г Р А Д О Н А Ч Е Л Н И К

            Слободан Јавор     
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Број: 02-67-125/23
Датум, 17. новембар 2023. године

На основу члана 82. став 3. Закона о локалној самоуправи („Службени гласник Републи-
ке Српске“ број: 97/16, 36/19 и 61/21) и члана 89. Статута Града Приједора  („Службени 
гласник Града Приједора“ број: 12/17), градоначелник Града Приједора  д о н о с и 

 О Д Л У К У
о стављању ван снаге Јавног конкурса за додјелу стипендија Града 

Приједора ученицима средњих школа и студентима првог циклуса студија 
на високошколским установама, за школску/академску 2023/2024. годину 

 Овом одлуком ставља се ван снаге Јавни конкурс за додјелу стипендија Града 
Приједора ученицима средњих школа и студентима првог циклуса студија на високош-
колским установама, за школску/академску 2023/2024. годину, број: 02-67-113-1/23 од 
13.11.2023. године.  

 Ова одлука ступа на снагу са даном доношења.

Образложење
 
 Наведени Јавни конкурс се ставља ван снаге из разлога што је у процедури до-
ношење Правилника о измјенама и допунама Правилника о додјели стипендија Града 
Приједора  ученицима средњих школа и студентима првог циклуса студија на високош-
колским установама.
 Након окончања наведене процедуре и ступања на снагу новог правилника, 
биће расписан нови Јавни конкурс за додјелу стипендија Града Приједора, који ће бити 
објављени у недјељном листу „Козарски вјесник“ и на званичној страници Града Прије-
дора.

       ГРАДОНАЧЕЛНИК                                                                                                                                    
                                                                                                                                                        
       Слободан Јавор

ПРВО ОБАВЈЕШТЕЊЕ ЗА ЈАВНОСТ
О ИЗЛАГАЊУ НАЦРТА ПЛАНА НА ЈАВНИ УВИД

          Обавјештава се јавност да се излаже на јавни увид 
НАЦРТ ИЗМЈЕНЕ ДИЈЕЛА РЕГУЛАЦИОНОГ ПЛАНА ЗОНЕ УЗ 

МАГИСТРАЛНИ ПУТ М15 ПРИЈЕДОР - КОЗАРСКА ДУБИЦА И 
ДИЈЕЛА НАСЕЉА УРИЈЕ

 Нацрт плана биће изложен на јавни увид у:
 • просторијама Градске управе  Града Приједора (улаз за странке,  просторије 
Одјељења за просторно уређење, други спрат)
 • просторијама стручне организације ЈП „Завод за изградњу града“ Приједор, 
ул. Милоша Обреновића 18Ц (хол на првом спрату)
 • просторијама канцеларије Приједор II у Улици 1. Крајишке бригаде 3, об-
авља послове МЗ-а: Приједор 2, Божићи, “Др МладенСтојановић” Паланчиште, Горњи 
Јеловац, Горњи Орловци, Доња Пухарска и Чиркин Поље

 Нацрт плана може се погледати сваки радни дан осим суботе, недјеље и 
државних празника у времену од 8 до 15 часова у периоду  од 24.11.2023. године до 
24.12.2023. године.
 Нацрт плана биће објављен и на web site-у Града Приједора, www.prijedorgrad.
org. Такође, у канцеларији бр. 55 Одјељења за просторно уређење Градске управе и у 
просторијама могу се добити усмена тумачења изложеног материјала Нацрта плана. 
 За вријеме трајања јавног увида, тј. све до 24.12.2023. год. свако физичко и 
правно лице може дати мишљење, примједбе и приједлоге на материјал Нацрта и то:

 - уписом у Књиге примједби које ће се налазити у просторијама у којима ће 
Нацрт плана бити изложен 

 - доставити у форми дописа Одјељењу за просторно уређење Градске управе 
Града Приједорили на e-mail prostorno@prijedorgrad.org

Одјељење за просторно уређење

БУДИТЕ ИНФОРМИСАНИ УЗ ПОРТАЛ БУДИТЕ ИНФОРМИСАНИ УЗ ПОРТАЛ 
КОЗАРСКОГ ВЈЕСНИКАКОЗАРСКОГ ВЈЕСНИКА

www.kozarski.comwww.kozarski.com

ПРИЈЕДОРСКИ ИНФОРМАТОР
ХИТНЕ СЛУЖБЕ 
Пoлициja
Хитнa пoмoћ
Вaтрoгaсци
Информације
Тачно вријеме

САОБРАЋАЈ
Аутобуска станица
АМСЈ ПД
Жељезничка станица
Аeрoдрoм Урије

КОМУНАЛНА ПРЕДУЗЕЋА
Водовод 
Топлана
Електродистрибуција
Кoмунaлнe услугe

УСТАНОВЕ
Библиотека
Позориште
Музеј
Галерија
Метеоролошка станица 
Кино “Козара” 
Градска читаоница 
Суд

ЗДРАВСТВО
Дом здравља
Болница

122
124
123

1185
125

052/240-150
052/212-040
052/211-021
052/236/429

052/236-600
052/231-779
052/233-031
052/237-177

052/211-324
052/211-116 
052/211-334 
052/213-305 
052/232-285
052/211-258
052/211-477
052/211-420

052/231-288
052/238-411

АПОТЕКЕ
Апотека Козара
Апотека 16. Мај
Апотека Медикус
Апотека Урије

МЕДИЈИ
РTРС ИTЦ Приjeдoр
ИПЦ Кoзaрски Вjeсник 
Рaдиo Приjeдoр
TВ Приjeдoр 
"FREE" рaдиo

ТУРИЗАМ
Туристичка 
организација Приједор
Хотел Приједор
Мотел "Le Pont"
Ресторан "Papa Joe"
Ресторан Европа
Ресторан Рибарска прича

УСТАНОВЕ
Метеоролошка станица
Пошта Приједор
Основни Суд
Дјечији вртић "Радост"
Дом пензионера
Центар за социјални рад

052/231-202
052/242-860
052/234-160
052/239-130

052/240-200
052/234-271
052/911-822
052/211-239
052/233-303

052/243-030

052/234-220
052/234-788
052/214-494
052/333-123
052/325-510

052/232-285
052/233-980
052/211-420
052/243-020
052/233-750
052/231-967
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Дана 30.11.2023. навршава се десет година 
од смрти нашег драгог тате и дједа

ЖАРКА - РУЊЕ РАДАКОВИЋА
(1949 - 2013)

Вријеме пролази, бол остаје. Вријеме пролази, успомене не блиједе.
Заувијек ћеш живјети у нашим срцима.
Твоје кћерке Бојана и Драгана са породицама. 18517

Дана 24.11.2023. 
навршава се пет година 

од смрти

БРАНКА ШОБОТА

С љубављу и поштовањем, успомену на њега 
чувају супруга Ковиљка, кћерке Бранка и Жељка 
с породицама.

18516

ФОТОГРАФИЈЕ
ЧИТУЉА ЧУВАМО

40 ДАНА

Текст:  Гордана Каурин

Фонд здравственог осигу-
рања Републике Српске при-
премио је, у складу са новим 
Законом о обавезном здрав-
ственом осигурању и правил-
ницима Фонда, нове водиче 
кроз права из здравственог 
осигурања. Руковођени сло-
ганом „Здравствено осигу-
рање вриједи више ако знате 
своја права“, водичи су при-
премљени у циљу што јед-
ноставнијег информисања 
осигураника. Дарија Филипо-
вић Остојић, портпарол ФЗО 
РС, наводи да су у водичу од-
говори на питања која најви-
ше интересују осигуранике. 
„Суштина је да смо изабра-
ли одређена права, пред-
ставили их у водичу, а  то су, 
у ствари, питања која нај-
више интересују осигурана 
лица. Будући да ми разгова-
рамо с осигураницима сва-
кодневно, на једно мјесто 
ставили смо све оно што их 
занима, да би и они сами 
могли да пронађу, прочитају 
и додатно се информишу о 
здравственом осигурању“, 
навела је Остојићева.

Д ЈЕЦА СА НАВРШЕНИХ 
СЕДАМ ГОДИНА ДО КРАЈА 
ГОДИНЕ КОД ПЕДИЈАТРА

Фонд здравственог осигу-
рања РС ријешио је недоуми-
це родитеља око даљег лије-
чења д јеце која ове године 
пуне седам година. У Фонду 
истичу да имају бројне упите 
осигураника у вези са реги-
страцијом д јеце код педија-
тра у том узрасту. Портпарол 
Дарија Филиповић Остојић 
каже да д јеца која у току го-
дине напуне седам година, 
до краја те године иду код 
свог изабраног педијатра, а 
од наредне године се лијече, 
будући да су старији од се-
дам година, код породичног 
доктора.
„У пракси се дешавало да 
здравствена установа и оси-
гураници мисле да, чим на-
пуни седам година, дијете се 
аутоматски пребацује код по-
родичног доктора . Да бисмо 
разјаснили те недоумице, на 
неки начин Фонд је реаговао 
и пружио правовремену ин-
формацију“, рекла је Фили-
повић Остојићева.

НОВИ ВОДИЧИ КРОЗ ПРАВА ИЗ ЗДРАВСТВЕНОГ ОСИГУРАЊА

Текст: СРНА

У Фонду за пензијско и инвалидско 
осигурање /ПИО/ Републике Ср-
пске евидентиран је пораст броја 
пензионера који је претходних 10 
мјесеци повећан за 4.699, док је у 
истом периоду лани, то повећање 
било дупло мање - 2.370 корисни-
ка права, саопштено је из Фонда. 
Цијеле прошле године број пензи-
онера повећан је за 3.918 у односу 
на посљедњи дан 2021. године. Из 
Фонда наводе да је за 10 мјесеци 
забиљежен повећан прилив захтје-
ва за остваривање права на пензију 
за 671 или за 2,86 одсто у односу 
на исти период претходне године, 
када је запримљен 23.441 захтјев. 
У посљедњих пар година, а наро-
чито у овој години, повећан је број 
корисника који су након оствари-
вања права на пензију поново сте-
кли статус осигураника. Закључно 
са октобром, на евиденцијама Фон-

да са двојним статусом корисника и 
осигураника регистровано је 8.074 
лица, од којих се на кориснике ста-
росне пензије односи 93,5 одсто, 
док је знатно мање, односно 6,5 од-
сто, корисника инвалидске пензије. 
Сходно закону, корисник породичне 
пензије не може стећи статус осигу-
раника без утицаја на право, јер му 
се у таквој ситуацији врши обустава 
исплате пензије за период трајања 
осигурања. У саопштењу Фонда се 
наводи да пензионери са статусом 
осигураника најчешће раде у сек-
тору грађевинарства, саобраћаја, 
прехрамбеној индустрији, телеко-
муникацијама, научној дјелатности 
и рударству. Када је у питању смрт-
ност корисника права, у протеклих 
10 мјесеци Фонд је евидентирао 
9.694 обустава исплате по том осно-
ву, што је мање за 1.462 случаја у 
односу на исти период претходне 
године, када је забиљежено 11.156 
случајева. 

ПОРАСТ БРОЈА 
ПЕНЗИОНЕРА

Текст: СРНА

Несаница је генетски насљедна и 
може да мучи некога цијели живот, 
показује научно истраживање. Про-
учавајући тајне људског генетског 
кода, недавна студија спроведена 
у Холандији открила је специфич-
не ДНК обрасце који играју кључну 
улогу у одређивању осјетљивости 
на несаницу. Научници су спрове-
ли истраживање помно, пратећи 
обрасце спавања готово 2.500 особа, 
од времена док су били у мајчиној 
утроби до њихове 15. године. Сту-
дија је открила да су појединци који 
посједују генетске маркере повеза-
не са поремећајима спавања били 
склонији ноћном буђењу током адо-
лесценције. Супротно досадашњим 
спознајама које су биле ограничене 
на одрасле, ново истраживање по-
казује да ген “лошег спавача” остаје 
активан током цијелог животног 
вијека. Научници са Универзитет-

ског медицинског центра Ротердам 
и Универзитетског медицинског цен-
тра “Еразмус” истичу значај раног от-
кривања проблема са спавањем код 
дјеце, наглашавајући потребу да се 
интервенише већ у дјетињству како 
би била спријечена потенцијална 
доживотна несаница. Прикупљајући 
узорке ДНК од дјеце рођене између 
априла 2002. и јануара 2006. годи-
не, научници су користили крв из 
пупчане врпце и узорке узете кад су 
дјеца укључена у студију имала шест 
година. Мајке су дале информације 
о обрасцима спавања своје дјеце у 
различитим фазама, док је подгрупа 
од 975 тинејџера носила уређаје за 
праћење спавања отприлике двије 
седмице. Анализа је генерисала ДНК 
резултате ризика, откривајући коре-
лацију између високих резултата и 
упорних проблема повезаних са не-
саницом, као што су ноћна будност и 
потешкоће са успављивањем током 
дјетињства, преноси “Дејли мејл”.

НЕСАНИЦА ГЕНЕТСКИ 
НАСЉЕДНА
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Дана 25.11.2023. навршава се 40 дана 
откад нас је напустила наша мајка, свекрва 

и бака

БОСИЉКА ЋУЛИБРК
(1941 - 2023)

Успомену на твој ведри лик, чуваћемо 
вјечно у нашим срцима.
Твоји: син Драшко, снаха Дијана, унуке Је-
лена и Јована, унук Јован.
У суботу, 25.11.2023, одржаћемо четрде-
сетодневни помен на православном гро-
бљу у Приједору у 10,30 часова. 18505

БОЈАНА (БРАНКО) ЋУЛИБРК

Најдражи анђеле наш, сад сијаш на небу, ви-
дим ти најљепши осмијех и миле очи твоје. Недостајеш много. Хвала 
Ти за све дивне тренутке проведене с тобом.
Твоја кћерка Биљана, унука Вања, унук Марко и зет Тоби. 18505

Дана 25.11.2023. навршава се 40 дана од 
смрти наше драге снахе и ујне

БОСИЉКЕ - БОЈАНЕ ЋУЛИБРК

Са љубављу и поштовањем, чуваћемо те од заборава. Твоја заова Боса 
Бановић са породицом.

18505

Тужно сјећање на драгу

ДУШАНКУ ГРУЈЧИЋ
(29.11.1993 - 2023)

У сјећањима пуним љубави, остат ћеш с 
нама заувијек.
Твоји: супруг Свето, синови, кћери, 
унучад и снахе.

18514

Дана 28.11.2023. навршавају се двије 
године откако није са нама наша

НЕВЕНА НОВАКОВИЋ
(1960 - 2021)

Хвала ти за сву љубав коју си нам 
пружала. Заувијек ћеш остати у срцима 
и мислима оних који те воле.
Твоји: супруг Душан и кћерка Жељка са 
породицом.

18515

Дана 27.11.2023. навршава се девет 
година како нас је напустио наш вољени 

тата

ДАРИСЛАВ МЕДИЋ ШУЛА

Вољени не умиру, све док живе они који 
их се сјећају.
Почивај у миру, заувијек те волимо!
Твоја дјеца: Нела, Мила, Дариа и Марија.

130/23

Сјећање на нашу вољену мајку и баку

ДРАГИЦА ЈЕВТИЋ
(1999 - 2023)

Чувамо те од заборава.

Породице Јевтић и Грбић.

(001)

Тужно сјећање

РАДЕ КУРНОГА

У суботу, 25.11.2023. године, дајемо 
четрдесетодневни помен у 10 часова на 
Кечановом гробљу.
Живјећеш вјечно у срцима својих 
најмилијих, кћерке Вере и сина Жељка 
са породицама.

18518

In memoriam

ДУШАНКА (рођ. Мајсторовић) 
ХАЈНАЛ

(24.11.2001 - 24.11.2023)
С љубављу и поштовањем, чувамо 
успомену на твој драги лик.

Захвална дјеца.
18519
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Дана 25.11.2023. навршавају се три тужне године откада ниси са нама

МИРКО - МИЋО (Душана) ЈАЊИЋ
(1939 - 2022)

Добри људи оставе снагу и љубав и послије смрти и живе вјечно. Својим 
ријечима и дјелима, живиш у срцима и мислима свих оних који су имали 
част да те познају и воле. Научио си нас свему што знамо, али најтежу 
лекцију си оставио да учимо сами, а то је како живјети без тебе. Хвала 
за све загрљаје, за топле погледе, за безбрижно дјетињство, прећутне 
одговоре, мир, срећу и љубав, најљепшу и најискренију која и даље 
живи у нама. Хвала ти за све, вољећемо те вјечно. Твоји најмилији: 
супруга Душанка, синови Вукашин и Далибор са породицама. 18493
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Текст:  КВ

КК “Хантерс” побиједио 
је ОКК “Козару” из Гра-
дишке и КК “Дервента” 
на У17 кадетском турни-
ру који је игран у “Хан-
терс тренинг центру”, а 
у оквиру “Кошаркашке 
јесени”. “Козара” је по-
биједила “Дервенту” 

и на коначној табели, 
први је “Хантерс”, друга 
је “Козара”, Градишка, 
и трећа “Дервента”. У 
оквиру турнира у Прије-
дору, ревијалну утакми-
цу су одиграли пионири 
У15 “Хантерса” и гости из 
Дервенте, а у неизвјес-

ној завршници успеш-
нији су били домаћини. 
У Санском Мосту игран 
је други балон “Кидс 
купа У14”. “Хантерс” је 
забиљежио двије нове 
побједе, овај пут против 
ОКК “Сана” Сански Мост 
и КК “Босна XXL” Бихаћ. 
На истом мјесту насту-
пали су и млади кошар-
каши КК “Бихаћ”, док су 
паралелно на локацији 
у Бањалуци играли: КК 
“Звијезда” Бањалука, 
КК “Лидер” Градишка, 
КК “Слобода” Нови Град 
и КК “Братство” Босан-
ска Крупа. Лига се на-
ставља 23. децембра 
турнирима у Приједору 
и Бихаћу.

Одбојкашице ОК „Вожд Прије-
дор“ јесењи дио Првенства за-
вршиле су побједом и освојеним 
првим мјестом у Групи један. 
Приједорчанке су савладале ЖОК 
„БЛ Волеј“ резултатом 3:0. Утак-
мицу у оквиру седмог кола игра-
ле су на домаћем терену, у Спорт-
ској дворани „Младост“.  У екипи 
домаћих биле су Катарина Гашић, 
Емануела Павић, Сара Балта, 
Татјана Репаић, Ања Вујчић, Ма-
рија Чавић, Михаела Лукић, Ана 
Марија Рашљић, Ана Турудија, 
Тамара Адамовић, Катарина Ву-
ковић и Валентина Репаић.

ОК “Приједор”, 
пред завршницу 
првог дијела сезо-
не, жели да се за-
хвали свим члани-
цама и играчицама 
овог спортског ко-
лектива.
“У овој полусезони 
која је пред заврш-
ницом, радили смо 
вриједно и сложно. 
Предстоји нам још 
једно коло послије кога би сумирали све утиске и откло-
нили евентуалне грешке и недостатке, како би у наставку 
тренирали још боље и више”, поручују из овог клуба.
Пионирска екипа “Приједор 1” у овом дијелу првенства за 
пионирке у групи 1, постигла је одличне резултате, зала-
гање, рад, труд и љубав према овом спорту и довела их 
је на сам врх табеле. Без изгубљеног меча у овом дијелу 
сезоне, заузеле су прво мјесто у својој групи. 
“Много смо поносни на њих и њихов добар резултат”, са-
општено је из Одбојкашког клуба “Приједор”.

Такмичари Џудо клуба “Козара Жељезни-
чар”, Приједор, освојили су три медаље на 
турниру “Накога” који је одржан у суботу у 
Љубљани. Друго мјесто освојила је Марија 
Кецман, а трећа мјеста Бојан Бокан и Весна 
Ђурђевић. На овом такмичењу, које је орга-
низовао Џудо клуб “Олимпија” учествовало 
је око 600 такмичара из Италије, Црне Горе, 
Аустрије, Републике Српске, Мађарске и 
Словеније. Џудо клуб “Козара Жељезничар” 
наступао је са шест такмичара. 

Спортисти Карате клуба „Шодан“ ос-
војили су 25 медаља на Купу за дјецу, 
кадете, јуниоре и У21 који је одржан у 
Санском Мосту. На такмичењу је било 
444 пријава из 20 клубова Унско-сан-
ског кантона и Регионалног карате са-
веза «Крајина». Млади спортисти „Шо-
дана“ освојили су шест златних, шест  
сребрних и 13 бронзаних медаља.

Џудо клуб „Козара Жељезничар“ 
освојио је 12 медаља на другом 
Међународном џудо турниру „Тро-
феј Градишке“. Прва мјеста освојили 
су Марија Кецман, Лана Пауковић и 
Матија Ходак. Други су били Бојан 
Бокан, Нађа Вујмиловић, Калина 
Алексић, Душан Пачариз, Весна 
Ђурђевић и Марко Лугоња. Трећа 
мјеста освојили су Андрија Радуло-
вић, Срђан Максимовић и Вељко Бо-
кан. Овај турнир организовао је Џудо клуб „Козара“ Градишка. Наступило је 
550 такмичара из Србије, Хрватске, Црне Горе и БиХ. Приједорски Џудо клуб 
„Козара Жељезничар“ наступио је са 18 такмичара.

Тежак пораз, други у овој сезони, претр-
пио је Куглашки клуб “Рудар”, Приједор, 
у 10. колу куглашке Премијер лиге БиХ, 
гостујући код екипе “Рада” у Брчком. 
“Рад” је одиграо своју најбољу утакми-
цу и тријумфовао са 7:1 и оборио фанта-
стичних 3.690 према 3.552 чуњева које 
су оборили играчи “Рудара”. У сљедећем 
једанаестом, а уједно и посљедњм колу 
јесењег дијела Првенства, “Рудар” у При-
једору дочекује “Козару” из Градишке.

ОДЛИЧНИ РЕЗУЛТАТИ ОДБОЈКАШИЦА 
ПИОНИРСКЕ ЕКИПЕ "ПРИЈЕДОР 1"

ОДБОЈКАШИЦЕ ЈЕСЕЊИ ДИО 
ПРВЕНСТВА ЗАВРШИЛЕ ПОБЈЕДОМ

КУГЛАШИ "РУДАРА" 
ПОРАЖЕНИ ОД 

"РАДА" У БРЧКОМ

ЏУДИСТИ "КОЗАРЕ ЖЕЉЕЗНИЧАРА" 
ОСВОЈИЛИ 12 МЕДАЉА У ГРАДИШКИ

КАРАТИСТИ "ШОДАНА" ОСВОЈИЛИ 25 
МЕДАЉА У САНСКОМ МОСТУ

ЏУДИСТИ "КОЗАРЕ ЖЕЉЕЗНИЧАРА" 
УСПЈЕШНИ У ЉУБЉАНИ

КК "ХАНТЕРС" УСПЈЕШАН НА ДВА 
ТУРНИРА ПРОШЛОГ ВИКЕНДА

ФК “Рудар-
Приједор” у 
суботу у 13 
часова на до-
маћем тере-
ну дочекује 
ФК “Радник” 
из Бијељине. 
Тренер ФК 
“Рудар-При-
једор” Вуле 
Тр и в у н о в и ћ 
каже да је ова 
утaкмица прекретница у сезони и може да усмјери 
циљеве Клуба. Истиче да ће квалитетном игром по-
кушати доћи до три бода, како би остали конкурент-
ни и борили се за Премијер лигу на прољеће. 
 “Мене занима повратна реакција мојих играча. Же-
лим да видим ту вољу, хтијење и енергију као што је 
на тренингу, да се пренесе на утакмицу, уколико то 
буде, имамо се чему надати”, каже Тривуновић.
Играч приједорског “Рудара” Александар Милаковић 
тврди да ће домаћи фудбалери дати свој максимум у 
овој утакмици. 

"РУДАР-ПРИЈЕДОР" У 
СУБОТУ ПРОТИВ "РАДНИКА" 


